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Úvodní slovo starostky 
Milí spoluobčané,
dostává se Vám do rukou poslední 
číslo Kovářovského zpravodaje 
v  tomto roce, což je znamením, že 
se  opět blížíme ke  konci roku 
a  za  chvíli přivítáme nový rok 
2025.
R o k 2 0 2 4 p ř i n e s l n a š e m u 
zpravodaji zásadní proměnu. 
Zpravodaj je nyní barevný, má 
formu časopisu a  na  jeho obsahu 

se stále více podílíte i Vy, naši čtenáři, čehož si velmi vážíme. 
Věříme, že i v příštím roce nám budete posílat své příspěvky 
a  sdílet zajímavé informace, které obohacují náš společný 
zpravodaj.
S  koncem roku a  příchodem nového nás čeká mnoho akcí, 
na kterých budeme mít příležitost setkávat se. Začíná plesová 
sezóna, jejíž program se  tradičně uskuteční v  kulturních 
domech v  Kovářově a  Zahořanech. Plesy budou pořádat 
myslivci, hasiči, obec i  škola. Kromě toho se  můžeme těšit 
na  zimní pochody a  soubor Kovářovan a  spolek Opona 
se spolu s dalšími nadšenci opět promění v Kozlíky a maškary 
a vyrazí do ulic.
Akcí naplánovaných na  konec roku a první tři měsíce příštího 
roku je tolik, že je těžké se všech zúčastnit. Přesto věřím, že si 
každý z  nás najde čas, chuť a  náladu podpořit svým 
příchodem alespoň některé z  nich. Vaše účast vždy potěší 
organizátory a přispěje k úspěchu těchto událostí.
Milí občané, ať už se potkáme na některé z plánovaných akcí, 
nebo ne, přeji Vám všem klidné a  radostné zakončení roku 
2024. Do nového roku 2025 přeji hodně zdraví, štěstí a splnění 
všech Vašich přání a představ.
S úctou

Vaše starostka Gabriela Zítková
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Informace z obce

ZASTUPITELSTVO OBCE 
KOVÁŘOV (ZO) 

V posledním čtvrtletí tohoto roku se konalo jediné 
veřejné zasedání Zastupitelstva obce, a to v pondělí 
9.  prosince 2024 od 17:00 do 22:10 hod. v zasedací 
místnosti obecního úřadu. Jednání se zúčastnilo 
13  zastupitelů. Před tímto prosincovým zasedáním 
proběhlo také neveřejné jednání zastupitelů, které se 
uskutečnilo 18. listopadu 2024. Uzavřené jednání bylo 
rozděleno do dvou bloků. Na jednom byl projednáván 
návrh rozpočtu na rok 2025 a výhled hospodaření obce 
na rok 2025 až 2028 (více v článku Rozpočet obce 
a plánované investice na období 2025–2028 na straně 4).

Druhý blok neveřejného jednání se zabýval 
budoucností společnosti Služby obce s.r.o. Setkání bylo 
iniciováno opozičními zastupiteli, kteří na zářijovém 
zasedání ZO navrhli zrušení této společnosti. Většina 
zastupitelů však rozhodla, že je nutné tomuto bodu 
věnovat více času a důkladně jej projednat. Proto bylo 
usneseno svolat neveřejné jednání, na kterém bude 
budoucnost firmy Služeb obce s.r.o. projednána.

Opoziční zastupitelé obdrželi všechny požadované 
dokumenty k prostudování. Přesto se však ti, kteří 
iniciovali návrh na zrušení společnosti, neveřejného 
jednání nezúčastnili. Jednání tak proběhlo za účasti 
10 zastupitelů a účetní obce Ing. Pavly Čapkové.

Vzhledem k absenci zastupitelů, kteří prosazovali 
zrušení společnosti, nebyly předloženy žádné podklady 
či odůvodnění tohoto návrhu. Přítomní zastupitelé byli 
naopak seznámeni s argumenty pro zachování Služeb 
obce s.r.o. Bylo zdůrazněno, že i při současném 
omezeném provozu není společnost finanční zátěží pro 
obec. Naopak, její likvidace by obci způsobila vysoké 
náklady v řádu několika set tisíc korun. Současné 
vedení obce navíc plánuje využ ít společnost 
efektivnějším způsobem, inspirováno příklady z jiných 
obcí, a tím přispět ke zlepšení hospodářské činnosti 
obce. Modifikace Služeb obce s.r.o. bude směřovat 
k zapojení do dalších oblastí, které budou přehlednější 
a přínosnější pro obec.

Na prosincovém zasedání Zastupitelstva obce 
Kovářov byla projednána řada důležitých bodů, které 
mají vliv na fungování obce v nadcházejících letech. 
Mezi nejzásadnější patřilo projednání a schválení 
rozpočtu obce na příští rok  (více v článku Rozpočet 
obce a plánované investice na období 2025–2028 
na straně 4).

Dalšími body jednání bylo mj. schvalování obecních 
vyhlášek (více v článku Obecně závazné vyhlášky na 
str. 6) a projednání individuálních dotací v hodnotě 
vyšší než 100 000 Kč, které byly zastupiteli schváleny. 

• TJ ZD Kovářov – 200 000 Kč,
• Hostínské divadlo, o. s. – 120 000 Kč,

• Jihočeský folklorní soubor Kovářovan – 150 000 Kč 
na činnost,

• Jihočeský folklorní soubor Kovářovan – 150 000 Kč 
na organizaci folklorního festivalu,

• Římskokatolická farnost Kovářov – 200 000 Kč 
na obnovu střechy kostela Všech svatých v Kovářově.

Občany bude určitě zajímat schválení místního 
poplatku za odpad na rok 2025 o 50 Kč. Nově bude 
tento poplatek činit 800 Kč za poplatníka nebo za stavbu 
určenou k rodinné rekreaci. K tomuto kroku přistoupili 
zastupitelé z důvodu rostoucích nákladů na likvidaci 
odpadů. Pro ilustraci – v roce 2023 činily celkové 
náklady na likvidaci odpadu 1 305 Kč na poplatníka, 
přičemž 847 Kč připadlo na směsný komunální odpad 
a  458 Kč na tříděný odpad. Již v minulých letech bylo 
rozhodnuto o postupném navyšování tohoto poplatku, 
aby bylo možné pokrýt rostoucí náklady.

Dalším bodem bylo schválení Programu rozvoje 
o b c e K o v á ř o v n a o b d o b í l e t 2 0 2 5 - 2 0 2 8 , 
tzv.  Strategického plánu. Tento plán, který je v pořadí 
třetím rozvojovým dokumentem obce, má za cíl 
efektivní řízení, hospodaření a využívání obecních 
finančních prostředků. Dokument je dostupný jak v 
listinné podobě na  obecním úřadě, tak na webových 
stránkách obce https://www.kovarov.cz/obec/
aktuality/program-rozvoje-obce-kovarov-na-obdobi-
let-2025-2028-623cs.html a na stránkách spravovaných 
M i n i s t e r s t v e m p ro m í s t n í ro z v o j : h t t p s : / /
www.obcepro.cz/publikovane-dokumenty

Další důležitou informací je schválení cen vodného. 
Na rok 2025 dojde k nepatrnému snížení ceny z 44,71 Kč 
na 43,88 Kč za m³. Toto snížení však bude pro odběratele 
pouze symbolické, neboť rozdíl činí haléřové částky.

Zastupitelé zároveň projednali Fond obnovy 
vodohospodářského majetku, kam budou převedeny 
finanční prostředky určené na opravy a investice 
do vodovodní infrastruktury. V roce 2025 budou finance 
z tohoto fondu použity například na opravy vodovodů 
v K o v á řo vě a L ašo v i c í c h . Ve F o n d u o p r a v 
vodohospodářského majetku je v současné chvíli 
6,2 mil. Kč.

Na jednání se projednávalo i navýšení odměn pro 
neuvolněné zastupitele. Přestože Ministerstvo vnitra 
stanovilo nové vyšší sazby, zastupitelé se rozhodli 
využít navýšení pouze částečně. Odměna neuvolněných 
zastupitelů tak bude od roku 2025 činit 2 300 Kč měsíčně 
(oproti dosavadním 1 803 Kč).

V rámci jednání byly dále řešeny záležitosti spojené 
s  prodejem a nákupem obecních pozemků a aktivity 
jednotlivých výborů. Předsedové Výboru pro kulturu, 
sport a cestovní ruch (Mgr. Pavla Zelenková, Ph.D.), 
Výboru pro životní prostředí (Martin Hadrbolec) 
a  Výboru pro rozvoj a údržbu místních osad a obcí 
(Tomáš Mošnička) prezentovali své dosavadní výsledky 
a plány na další období.
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jsou součástí rozpočtu a  rozděleny do  jednotlivých 
paragrafů. V  roce 2025  budou zastupitelé hospodařit 
s  částkou ve  výši 52  243  600 Kč, přičemž bude nutné 
zohlednit také rozpracované projekty z předchozích let. 
Pod textem je zveřejněna tabulka plánovaných investic, 
kde červeně označené položky představují akce, 
na  které se  obec pokusí získat dotace. Pokud 
se  nepodaří dotace získat, bude nutné realizaci těchto 
projektů rozdělit do více etap nebo odložit.- 

 V  následujících odstavcích představujeme 
nejdůležitější plánované investice a  projekty, které 
budou realizovány v  letech 2025–2028. Obec plánuje 
investice především do  svého majetku, zejména 
do nemovitostí, které vyžadují opravy. Jednou z priorit 
je oprava střechy na kulturním domě, na kterou je již 
připravena studie. Následovat bude zpracování 
projektu a  realizace. Další důležitou položkou je 
rekonstrukce bytového domu č.p. 195 v Kovářově, kde 
se  plánuje oprava střechy a  zateplení. Peníze budou 
směřovat i na obnovu sakrálních památek, včetně části 
hřbitovní zdi v Kovářově, kapliček v Chrástu a Kotýřině 
či barokních soch.

Významnou investicí bude výstavba parkoviště 
u  bytového domu č.p. 202. Pokračovat budou 
i  každoroční opravy místních komunikací, přičemž 
mezi prioritami je oprava silnice na  Kazi (Vesec). 
Plánovaná je také výměna či oprava veřejného 
osvětlení v několika částech obce.

V Lašovicích obec řeší špatný stav střechy hasičárny, 
jejíž oprava je již naceněna, ale náklady jsou vysoké. 
Pokud se  nepodaří získat dotaci, bude oprava 
rozdělena do  několika etap. V  Předbořicích je 
plánována oprava stodoly a sousední budovy, přičemž 
část nákladů bude hrazena v roce 2025 a zbytek v roce 
2026.

Zastupitelstvo také snížilo částku pro výbor pro 
rozvoj a údržbu místních částí na 500  000 Kč, jelikož 
přidělené prostředky z  minulých let nebyly plně 
využity. Nově je do  rozpočtu zařazena částka 
100 000 Kč, kterou může čerpat kulturní výbor na své 
aktivity.

Dalš í významnou oblas t í j sou vodovody 
a  kanalizace. Plánuje se  oprava části vodovodu 
v Kovářově a  investice do úpravny vody v Lašovicích. 
Přípravy na  realizaci čističek odpadních vod budou 
pokračovat v  roce 2025, přičemž začátek vlastní 
realizace je možná až na jeho konci.

Rozpočet počítá také s podporou aktivit pro seniory, 
běžnými opravami obecního majetku, obnovou 
mobiliáře (například laviček, cedulí či zastávek) 
a  modernizací techniky technických služeb. V  roce 
2025 obec zakoupí jeden až dva defibrilátory.

V  oblasti školství se  plánuje oprava chodníku 
u  základní školy a  příprava projektu na modernizaci 
tělocvičny. Náročné vytápění školní budovy se  bude 
řešit prostřednictvím dotace na výměnu zdroje tepla.

Podrobné informace o průběhu a výsledcích jednání 
budou k dispozici v zápisu, který bude zveřejněn na 
webových stránkách obce koncem roku.

Gabriela Zítková
 

RADA OBCE KOVÁŘOV 
V uplynulých třech měsících se Rada obce Kovářov 

sešla celkem čtyřikrát, a  to 9.  října, 29.  října, 
13.  listopadu a 26.  listopadu. Navíc proběhlo 
mimořádné jednání k  projednání jednoho bodu 
6.  prosince. Do  konce roku jsou plánována ještě dvě 
další jednání, která se uskuteční 17. a 30. prosince 2024.

Na dosavadních zasedáních rada projednala celkem 
48  bodů. Mezi projednávanými záležitostmi byly 
například žádosti o byty, přidělování bytů a schvalování 
splátkových kalendářů. 

Jednou z kompetencí rady obce je také schvalování 
individuálních dotací do  výše 100  000 Kč. V  letošním 
roce bylo obci doručeno pět žádostí, které rada 
schválila. Finanční prostředky byly přiděleny 
následujícím organizacím: Rodina Předbořice z.s. 
(80 000 Kč), Základní organizace Českého svazu včelařů, 
z.s. (20  000  Kč), Přírodovědný a  myslivecký spolek 
Kovářov (25  000  Kč), Kovářovská OPONA z.s. 
(20  000  Kč) a  TTC z.s. (80  000  Kč). Tyto organizace 
a  spolky využijí přidělené finance na  provoz 
a zkvalitnění svých činností.

Rada obce se  také zabývala rozpočtovými 
opatřeními, z  nichž čtyři již schválila. Závěrečné 
rozpočtové opatření pro tento rok bude projednáno 
a  schváleno na  posledním plánovaném jednání 
30. prosince 2024.

Gabriela Zítková 

Rozpočet obce a plánované 
investice na období  

2025–2028 
Všichni zastupitelé obce byli vyzváni k aktivní účasti 

na  sestavení rozpoč tu pro nadcházej ící rok. 
Do stanoveného termínu mohli předkládat své návrhy, 
které považovali za důležité a potřebné k realizaci v roce 
2025. Návrhy byly podány od 11 zastupitelů, které 
následně starostka, místostarosta a  účetní obce 
zohlednili při sestavování návrhu rozpočtu.

Návrh rozpočtu a výhledu na období 2025–2028 byl 
představen zastupitelům na  neveřejném jednání dne 
18. listopadu 2024. Jednání se zúčastnilo 10 zastupitelů, 
kteří neměli k  představenému návrhu žádné 
připomínky. Ti, kteří nepodali žádné návrhy, na jednání 
přítomni nebyli.

Pro lepší představu čtenářů přinášíme přehled 
plánovaných investic na roky 2025–2028. Tyto investice 

Informace z obce
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Obec zároveň investuje do  životního prostředí 
a  biodiverzity, například revitalizací zeleně, úpravou 

vodních nádrží a  obnovou cest. Další důležitou 
položkou je postupná digitalizace map.

Vedení obce věří, že tyto plánované investice přispějí 
k rozvoji obce.

Informace z obce

Stav plnění rozpočtu 2024 k 31. 10. 2024
Příjmy 46 160 411 Kč
Výdaje 41 696 543 Kč

Financování 4 463 868 Kč
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Obecně závazné vyhlášky 
(OZV) obce Kovářov 

Na doporučení Oddělení dozoru a  kontroly 
Ministerstva vnitra v  Českých Budějovicích došlo 
úpravám či zrušení některých vyhlášek.  

1) OZV obce Kovářov č. 1/20219 o  komunitním 
kompostování – tato vyhláška  byla zcela zrušena pro 
nadbytečnost. Komunitní kompostování je již zahrnuto 
v  OZV obce Kovářov o  stanovení obecního systému 
odpadového hospodářství. 

2) OZV obce Kovářov o  stanovení obecního 
systému odpadového hospodářství – tato vyhláška 
byla aktualizována. Slovní spojení „ sběrný dvůr“  bylo 
nahrazeno slovy  „sběrné místo“.  V příloze vyhlášky 
došlo v  důsledku navýšení počtu nádob k  aktualizaci 
stanovišť se  sběrnými nádobami na  tříděný komunální 
odpad a směsný komunální odpad. 

Vysvětlivka: 
"Sběrné místo obce (sběrný dvůr), (nepovolené 

zařízení podle zákona)";
• Sběrné místo zřízené obcí
• V  rámci obecního systému určeno k  odkládání 

odpadů od občanů;
• Nejedná se o stanoviště kontejnerů na tříděný sběr 

(sběrné hnízdo);
• Může mít podobu sběrného dvora;
• Slouží pouze občanům obce a  subjektům 

zapojeným do obecního systému;
„Sběrný dvůr obce (obecní zařízení), (povolené 

zařízení podle zákona)“
• Zařízení ke sběru odpadů označované jako sběrný 

dvůr, jehož provoz je povolen příslušným krajským 
úřadem;

• Podmínky jeho provozu stanovuje schválený 
provozní řád;

• Provozovatelem sběrného dvora je obec
• Sběrný dvůr je v  obecním systému, takže slouží 

občanům obce a  subjektům zapojeným do  obecního 
systému a eventuálně dalším

3) Změnová vyhláška o nočním klidu – z OZV obce 
Kovářov č. 1/2024, o  nočním klidu byl vypuštěn bod 
č.  10 „letní kino“.  V  době, kdy bylo letní kino 
do vyhlášky zahrnuto, bylo vše v pořádku.   Ústavní 
soud však poté konstatoval, že i u letních kin musí být 
časové určení (např. každý lichý pátek) „aby se  lidé 
mohli na tyto případy připravit a počítali s tím, že může 
být omezen jejich nárok na klidný spánek“.  V důsledku 
tohoto rozhodnutí většina obcí a  měst, letní kina 
z vyhlášek vyjmula. 

V  OZV č. 1/2024  bylo uvedeno, že promítání  
v  letním kině probíhá v měsících červenec a srpen, což 
bylo shledáno jako nedostatečné určení. Do OZV obce 

Kovářov o  nočním klidu bude tedy letní kino opět 
zahrnuto, jakmile budeme znát termíny promítání. 

4) OZV obce Kovářov o  místním poplatku 
za  obecní systém odpadového hospodářství – touto 
vyhláškou byla upravena sazba místního poplatku 
ze 750 Kč na 800 Kč pro rok 2025 a to v důsledku stále 
rostoucích nákladů na likvidaci odpadů. 

Kalkulace za rok 2023: náklad na likvidaci směsného 
komunálního odpadu činil 847 Kč/poplatník + tříděný 
odpad 458 Kč/poplatník. Náklad na  likvidaci odpadů 
celkem činil 1.305 Kč/poplatník.  Z uvedeného vyplývá, 
že i po zvýšení poplatku za odpad na 800 Kč bude Obec 
Kovářov doplácet na jednoho poplatníka cca 505 Kč. 

Takto upravené místní vyhlášky schválilo 
Zastupitelstvo Obce Kovářov na  svém jednání dne 
9. 12. 2024.

Michaela Smrčinová

Územní plán obce Kovářov 
Zpracováním územního plánu obce Kovářov byl 

na  začátku roku 2024 pověřen Projektový ateliér AD 
s.r.o. v  čele s  Ing. Arch. Jaroslavem Daňkem. Firma 
převzala práci po architektovi Vladivoji Řezníkovi, jenž 
se věnoval tvorbě územního plánu od roku 2019.

Firma AD zahájila práce na územním plánu a během 
necelého roku jsme se posunuli k veřejnému a následně 
společnému projednání, které se  uskutečnilo 
18. listopadu  2024 v zasedací místnosti obecního úřadu. 
Společné jednání bylo určeno především pro veřejnost 
a  vlastníky dotčených pozemků, kteří měli možnost 
vyjádřit své názory, vznést připomínky a  pokládat 
dotazy zpracovatelům a pořizovateli územního plánu.

Pořizovatel vyzval všechny zúčastněné, aby 
případné připomínky podali na městský úřad Milevsko, 
oddělení regionálního rozvoje - územního plánování, 
nejpozději do 3.  prosince 2024. Po  tomto termínu již 
nebude možné k  aktuálnímu návrhu územního plánu 
podávat nové připomínky.

V současnosti se zpracovávají obdržené připomínky 
a připravuje se plán na další veřejné projednání, které je 
plánováno na začátek roku 2025.

Gabriela Zítková

Výbor pro rozvoj a údržbu 
místních obcí a osad 

Vážení spoluobčané, od  posledního vydání 
zpravodaje se  místním SDH, které žádaly o  dotace 
od OÚ Kovářov, podařilo dokončit rozpracované akce. 
Jistě jste si všimli nových nátěrů ve Vepicích u kapličky, 
ve  Vesci se  mění dveře v  klubovně SDH, v  Chrástu 
čekají na  dodání nového okna do  klubovny 
a v Zahořanech opravili schody k  terase u KD. Hasiči 
v  Lašovicích osázeli mez u  hřiště a  v Předbořicích 

Informace z obce
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položili potrubí u  stoky u  hřiště a  postupně ji budou 
zavážet skrývkami od  staveb a  zatravňovat. Všichni 
žadatelé se  vešli do  finančních prostředků,  o  které 
žádali, a některým se dokonce podařilo i ušetřit oproti 
původním rozpočtům. Všem brigádníkům bych chtěl 
poděkovat. Vám ostatním jménem celého našeho 
výboru popřát krásné Vánoce plné pohody a do příštího 
roku hodně štěstí a pevné zdraví.            

Tomáš Mošnička

Veřejné jednání 
se společností ČEVAK 

Na základě opakované kritiky některých občanů 
na  kvalitu pitné vody v  Kovářově bylo uspořádáno 
veřejné jednání s  představiteli společnosti ČEVAK a.s. 
v čele s vedoucím provozní oblasti panem Ing. Milanem 
Křiklánem. Prezentací byla představena společnost 
ČEVAK, která provozuje vodovodní řad Kovářov – 
Radvánov – Zlučín. Dozvěděli jsme se  o  stávajícím 
stavu naší vodovodní soustavy, a  společně s  vedením 
obce byla představena opatření, která se  plánují 
v budoucích letech. V diskuzi se debatovalo, zda je voda 
vůbec pitná nebo třeba o  četnosti odebírání vzorků 
a čištění vodojemu. Bylo garantováno, že voda je podle 
příslušných norem pitná a  že nehrozí zdravotní újma. 
Vzorky se  odebírají minimálně každé 2 měsíce na  cca 
6  místech a  dozor provozovatele spadá pod 
ministerstvo zdravotnictví. Odkalování vodovodu 
probíhá intenzivně a  to každé 3  týdny. Vodojem je 
čištěný dle plánu údržby každých 5 let.

Snahou obce i  společnosti ČEVAK je dosáhnout 
zlepšení kvality naší pitné vody. V  příštím roce bude 
do úpravny doplněn nový filtr s aktivním uhlím. Dále 
bychom chtěli postupně vyměnit staré litinové potrubí, 
které je někde zanesené až do  půlky profilu. To má 
za  následek, že čistá přefiltrovaná voda z  vodojemu 
se  následně v  těchto trubkách zpětně „obohacuje“ 
o  prvky obsažené v  nánosech. Voda pak může být 
zbarvená a ztrácí požadovanou chuť. Nejhorším místem 
provozovate l urč i l potrubní t rasu vedenou 
od  vodojemu směrem k  obecnímu úřadu. Tento úsek 
chceme realizovat ve dvou etapách. Trasu od křižovatky 
v  nové ulici po  obecní úřad bychom chtěli realizovat 
v příštím roce, zde se jedná o rekonstrukci ve stávajícím 
místě a  není zapotřebí stavební povolení. Trasa 
od křižovatky po vodojem bude vedena v nové pozici 
pod komunikací obce, a je nutný projekt se s stavebním 
povolením. To bychom chtěli mít v  příštím roce také 
hotové. Po  těchto úpravách se  dá očekávat i možnost 
snížení dávkování chlóru, což by opět zlepšilo chuť 
pitné vody.

Děkujeme zástupcům společnosti ČEVAK za svůj čas 
strávený na  veřejném jednání s  občany, kterých přišlo 

opravdu málo, a  počty tak byly na  obou stranách 
vyrovnané.

Petr Janeček

Finanční výbor 
Zápis z jednání FINANČNÍHO VÝBORU

č. 6/2024
I.

Dne 4.  12.  2024  se  uskutečnilo jednání finančního 
výboru (dále jen FV).
Přítomni: P. Hroch, M. Hubička, V. Sedakov 
(100% účast)
Omluven: -
Hosté: Ing. P. Čapková – účetní Obce

II.
PROGRAM:
1) Zahájení
2) Projednání Návrhu rozpočtu obce pro rok 2025, 

S t ř e d n ěd o b é h o výh l e d u a  N á v r h u F o n d u 
vodohospodářského pro rok 2025.

3) Diskuse
4) Usnesení

III.
Ad 1) Předseda výboru V. Sedakov přivítal přítomné 

na 6.  jednání FV v roce 2024, nastínil program a předal 
slovo paní Čapkové, účetní obce Kovářov.

Ad 2) Paní účetní seznámila přítomné s Návrhem 
rozpočtu obce pro rok 2025, Střednědobého výhledu 
2026-2028 a Návrhu Fondu vodohospodářského pro rok 
2025. Seznámení bylo detai lní a  v průběhu 
seznamování zodpověděla paní účetní dotazy členů FV.

Ad 3) Diskuse proběhla formou dotazů členů FV 
na  paní účetní k  jednotlivým projednávaným bodům 
v odstavci 2).

Ad 4) Usnesení:
I. FV po projednání nemá námitek ke  Střednědobému 
výhledu rozpočtu na roky 2026+2027+2028.
II. FV po  projednání nemá námitek k Návrhu fondu 
vodohospodářského pro rok 2025.
III. FV po  projednání Návrhu rozpočtu obce pro rok 
2025 zaujal neutrální stanovisko a  členové FV budou 
hlasovat dle svého uvážení.

Stanovisko p. M. Hubičky = bez zásadních 
připomínek.

Stanovisko p. V. Sedakova = celkové příjmy i výdaje 
jsou dle jeho názoru nadhodnoceny.

Stanovisko pana P. Hrocha = nedoporučuje podpořit 
návrh rozpočtu na rok 2025 na ZO dne 9. 12. 2024.

Odůvodnění :
Příjmy – nejsou kvalifikované, nepodloženy statním 
rozpočtem a zákonem o RUD ??? Sdílené daně nemusí 
být naplněny v plánovaném rozsahu, proto doporučuji 
ponížit o 1,5 mil.
Výdaje

Inform
ace z obce
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• par 2212 +2321 + 3319 – vytvářena neopodstatněná 
rezerva;

• par 3399 – vysoká částka bez jakéhokoliv 
opodstatnění vytvoření rezervy – zbytečné;

• par 3612 – bez využití velká až 500  tis. rezerva 
zbytečně ???;

• par 3613 – navýšení výdajů – účelově pro naplnění 
vyrovnaného rozpočtu ???;

• par 3639 – absolutně nedefinovaný paragraf – 
záměrně sloučen, je třeba rozdělit pro informovanost 
veřejnosti (co si mají představit) – podrobnější 
specifikace, asi náklady technických pracovníků, 
jaké ??? Nákupy nových strojů ?? jakých ??? komu 
a  proč ?? odůvodnění potřebnosti a  zvýšení 
efektivnosti práce. Tento paragraf velmi členitý co 
do  náročnosti posuzovaných oblastí, nepřehledný, 
vytvářej íc í dojem rezerva nevím na  co ?? 
nedoporučuji schválit;

• par 6399 – velmi hrubý nástřel bez jakéhokoliv 
návrhu

DOPORUČUJI ROZPOČET OBCE Kovářov na  rok 
2025 povýšit na přebytkový o 2 mil. Kč. 

DOPORUČUJI vytvořit FRR (fond rozvoje a rezerv) 
a  tam přeposlat tento přebytek. O  čerpání by vždy 
jednalo ZO.

Ing. Vladimír Sedakov

Žádost o dotaci na RE-USE 
centrum a vratné kelímky 

s myčkou na nádobí 
Svaz měst a  obcí Jihočeského kraje (SMOJK) 

začátkem roku 2023 získal dotaci na  RE-USE centra 
a vratné kelímky. Obec Kovářov využila této příležitosti 
a  v rámci předcházení vzniku odpadů zažádala 
poskytnutí o RE-USE centra do sběrného místa (dvora) 
v  Kovářově a  o 1000  ks vratných kelímků s  myčkou 
na  nádobí pro využití na  kulturních akcích.  
Předpokládaná výše dotace činí 85% z  celkové ceny. 
Požadované věci jsme měli obdržet na  podzim 
minulého roku.  Ne vše šlo podle plánu a dohodnutý 
termín nebyl dodržen. V  tuto chvíli nám bylo 
přislíbeno, že se  RE-USE centra dočkáme do  konce 
letošního roku. Situace s  dodáním kelímků a myčkou 
na nádobí je horší, protože teprve nyní bylo vyhlášeno 
výběrové řízení na  dodavatele vratných kelímků. 
Přestože jsme o  kelímky s myčkou žádali téměř před 
dvěma lety a  žádost byla schválena, dosud neznáme 
termín dodání.

Co to RE-USE centrum vlastně je? Je to místo, kam 
můžete bezplatně odevzdat drobnější funkční předměty 
z vaší domácnosti, které byste jinak vyhodili. Takto je 
můžete snadno darovat, aby posloužili ještě někomu 
jinému. V našem případě se  jedná o buňku, která bude 

umístěna ve  Sběrném dvoře v Kovářově.  Je to jeden 
z  nejjednodušších způsobů, jak darovat nepotřebné 
funkční věci dál.

Jaké věci RE-USE centrum bude vybírat? Co tam 
mohu odvézt?  V  každém případě to musí být věci 
funkční. RE-USE centra obvykle přijímají: kuchyňské 
nádobí (hrnečky, talíře, hrnce, plechy), nářadí, sportovní 
potřeby, hračky, knihy, CD a  gramodesky, umělecké 
předměty, dekorace do  domácnosti, hudební nástroje, 
hodiny a budíky, kočárky a autosedačky, kufry a  tašky, 
nečalouněný nábytek (zejména židle, stolky, skříňky, 
atd.).  Naopak většinou nepřijímají: elektroniku, domácí 
elektroniku, elektrozařízení, čalouněný nábytek, 
matrace a  peřiny, oblečení a  obuv, stavební materiály, 
zvířecí hračky a  pelechy. Tyto věci centra nepřijímají 
z hygienických nebo bezpečnostních důvodů.

Michaela Smrčinová

Náklady na likvidaci odpadů 
a produkce odpadů za rok 

2023 
ROČNÍ NÁKLADY NA 1 POPLATNÍKA (trvale 

žijící občan nebo majitel rekreační stavby) ČINÍ  
1.305 Kč (směsný komunální odpad 847 Kč  + tříděný 
odpad 458 Kč). Místní poplatek za odpad  činil na rok 
2024 „jen“  750 Kč.  Z uvedeného vyplývá, že Obec 
Kovářov doplácí na každého poplatníka 555 Kč.

Problémem je, že náklady na likvidaci odpadů 
stoupají. Každoročně stoupá cena za uložení směsných 
komunálních odpadů na skládce a za vytříděný 
komunální odpad klesly výkupní ceny nebo 
v některých případech musí obec za jejich výkup ještě 
zaplatit.

Od roku 2025 jsou obce povinny zajistit, aby 
vytříděné složky komunálního odpadu tvořily alespoň 
60 % z celkového množství komunálních odpadů.  
Za  rok 2023 tvořily vytříděné složky komunálních 
odpadů na Kovářovsku pouze 33 %.  Obávám se, že cíle 
60 % nejsme schopni dosáhnou, ač je zde hustá síť tzv. 
„hnízd“ s nádobami na třídění odpadu.  Navíc zde 
disponujeme sběrným místem (dvorem).  Přestože 
se spousta občanů  snaží svědomitě třídit, je mezi námi 
stále hodně těch, kteří odpad třídit odmítají, ač je to 
zákonná povinnost nás všech.

Sankce za netřídění odpadů
Povinnost třídit vyplývá ze zákona č. 541/2020 Sb., 

o odpadech. Týká se každého, při jehož činnosti vzniká 
odpad, tedy i firem, společností a osob samostatně 
výdělečně činných. Pokud odpad produkujeme, máme 
povinnost jej třídit a ukládat na určená místa v souladu 
s obecní vyhláškou a zákonem o odpadech. Existuje tak 
povinnost třídit odpad papíru, plastů, skla, kovů, 
nebezpečného odpadu, biologického odpadu 

Informace z obce
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rostlinného původu, oleje a tuky z domácností a nově 
od roku 2025 i textil.   Pokud někdo naplní popelnici 
odpadem, který do ní nepatří, nebude mu svozovou 
firmou vyvezena.   Navíc dle § 117 odst. 1 písm. d) 
(PŘESTUPKY FYZICKÝCH OSOB) se fyzická osoba 
dopustí přestupku tím, že v rozporu s § 13 odst. 1 písm. 
c) soustřeďuje neodděleně nebezpečné odpady, nebo 
ostatní odpady. Za přestupek je pak možno dle stejného 
paragrafu v odst. 3 udělit sankci za netřídění ostatních 
odpadů až 50 000 Kč a za netřídění nebezpečných 
odpadů až 100 000 Kč. 

Michaela Smrčinová

Kovářovské setkání 
Příští rok 30. ledna od 17:00 hod. se uskuteční již třetí 

ročník Kovářovského setkání, tradiční akce pořádaná 
Obcí Kovářov. Cílem tohoto setkání je poděkovat všem, 
kteří se svou činností podílejí na rozvoji obce a zajišťují 
kvalitní služby pro její obyvatele. Na  tuto událost jsou 
zváni zástupci spolků, organizací, klubů a  dalších 
subjektů, které v obci aktivně působí. Mezi pozvanými 
nechybí ani zástupci firem a  živnostníci, kteří s  obcí 
úzce spolupracují a  přispívají k  vytváření příjemného 
prostředí na Kovářovsku.

Jedním z nejvýznamnějších momentů této akce je 
ocenění občanů, kteří svou dobrovolnou činností 
výrazně přispívají k životu v obci. Rádi bychom proto 
oslovili všechny obyvatele Kovářovska, aby nám 
pomohli s nominacemi a navrhli osobnosti, které by si 
toto uznání zasloužily. Ocenění, které představuje 
poděkování za  jejich práci, bude předáno ve  formě 
plakety Obce Kovářov.

Kovářovské setkání má dvě části. První, oficiální část 
probíhá v  kině a  trvá přibližně hodinu. Zde vystoupí 
řečníci, zejména zástupci obce, a  následně budou 
oceněni vybraní občané. Druhá, neformální část se koná 
v  klubovně kulturního domu, kde je pro hosty 
připraveno malé občerstvení.

Doufáme, že se  i  tentokrát setkání vydaří a  bude 
příjemnou příležitostí k  ocenění práce všech, kteří 
přispívají k  lepšímu životu v  naší obci. Těšíme se  na 
Vaši účast i nominace!

Gabriela Zítková

Odhalení pomníčku 
nenarozeným dětem 

V neděli 13.  října byl na místním hřbitově odhalen 
pomníček nenarozeným dětem. Tento pietní prostor byl 
zřízen především pro ženy, které prožily ztrátu 
nenarozeného dítěte, aby zde našly místo k  rozjímání. 
Odhalení se zúčastnili zastupitelé obce Kovářov, v  čele 
se starostkou, která při této příležitosti pronesla několik 
slov.

Slavnostního aktu se  zúčastnil i  pan farář Vařinec, 
který pomníčku požehnal. Paní Komárková z Níkovic 
poděkovala za vytvoření tohoto pietního místa a sdílela 
několik slov o  těžké situaci, kterou procházejí ženy při 
ztrátě nenarozeného dítěte. V  neposlední řadě 
vystoupila žákyně Marie Krejčová, která přečetla 
poselství od  tvůrce pomníčku, pana Luboše Bajera 
z Vesce, a zarecitovala báseň.

Samotný pomníček a  jeho odhalení by se  nemohly 
uskutečnit bez tvůrce pomníčku Luboše Bajera z Vesce, 
Františka Kašpara z Hrejkovic, který tesal do pomníčku 
písmo, a  zaměstnanců technických služeb obce 
Kovářov, kteří upravovali prostor kolem pomníčku 
podle plánu paní P. Pichové a  paní R. Bílé. 
Na  organizaci odhalení se  podílel také pan ředitel 
základní školy Libor Mandovec, který vybral báseň 
a secvičil recitaci s žákyní Marií Krejčovou.

Gabriela Zítková 

Zimní plán údržby obce 
Kovářov 

Plán zimní údržby slouží jako důkazní prostředek 
pro posouzení odpovědnosti vlastníka místních 
komunikací za  škody vzniklé uživatelům komunikací 
v důsledku závad ve sjízdnosti a schůdnosti. Současně 
je jeho cílem zajistit bezpečnost a  plynulost provozu 
na  místních komunikacích v  zimním období 
od  1.  listopadu do 31.  března. Hlavní důraz je kladen 
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na zmírnění závad způsobených sněhem a náledím, a to 
s  ohledem na  priority v  údržbě dle důležitosti 
komunikací a ekonomických možností obce.

Obec Kovářov v  letošním roce aktualizovala Plán 
zimní údržby z roku 2014. Tento dokument již nemohl 
být považován za  platný, protože došlo ke  změně 
správce komunikací i některých klíčových bodů. Návrh 
nového plánu byl projednán a schválen na prosincovém 
zasedání zastupitelstva obce.

Elektronická verze plánu je k nalezení na tomto 
odkazu: https://www.kovarov.cz/obec/aktuality/
plan-zimni-udrzby-obce-kovarov-624cs.html

Hlavní body plánu:
• Odpovědnosti: Jasně vymezují povinnosti 

vlastníka, správce i uživatelů místních komunikací.
• Rozdě lení komunikací : Komunikace jsou 

rozčleněny podle důležitosti do tří tříd, každá s pevně 
stanovenými časovými lhůtami pro provedení 
údržby.

• Kontakty na odpovědné osoby:
Ondřej Brůžek – pracovník údržby: 792 318 536
Gabriela Zítková – starostka obce: 777 055 908

Kompletní plán, včetně textové a obrazové části, je 
k  dispozici na  oficiálních webových stránkách obce 
Kovářov.

Gabriela Zítková

Nový strážník v obci Kovářov 
Na základě výběrového řízení na  pozici strážníka 

obce Kovářov byl vybrán jediný uchazeč – pan Navrátil 
z Lašovic, Tento zkušený policista žije se svou rodinou 
v  Lašovicích a  přináší s  sebou bohaté zkušenosti 
z  dlouholetého působení u  Policie České republiky 
v Praze.

Do funkce strážníka v  naší obci nastoupí 1.  února 
2025. Nejprve absolvuje potřebné školení v  Českých 
Budějovicích, a  tak se  s ním v ulicích Kovářova a  jeho 
částech budeme moci setkat nejdříve v březnu 2025.

Těšíme se  na jeho působení v  naší obci a  věříme, 
že přispěje k větší bezpečnosti a pohodě všech občanů.

Gabriela Zítková

Přátelství s obcí Seftigen 
V letošním roce jsme měli tu čest v Kovářově přivítat 

školu a  přátele z  obce Seftigen. Během tradičního 
programu návštěvy proběhlo také oficiální jednání 
p ře d s t a v i t e lů o b c í . S  n aš í p a n í s t a ro s t k o u 
a místostarostou jednali za Seftigen předseda obce Urs 
Indermühle a  správce obce Roger Feller. Byli jsme 
informováni, že v Seftigenu se budou v roce 2025 konat 
komunální volby a  je možné, že mohou nastat změny 
ve  spolupráci obcí. V  listopadu došlo k  vzájemné 
korespondenci, kde jsme za obec Kovářov projevili vůli 

pokračovat v partnerství s nezměněnou podobou. Tento 
impuls podnítil na  straně Seftigenu projednat 
vzájemnou spolupráci se  současnou radou obce, která 
rozhodla o pokračování stejnou formou jako doposud.

Věřím, že pro spoustu lidí, kteří se dříve zapojovali 
nebo se nyní aktivně podílejí na tomto partnerství, je to 
víc než skvělá zpráva. Od  konce návštěvy jsme 
netrpělivě čekali na  informace ze  Seftigenu a  touto 
zprávou jsme byli velmi potěšeni. Jsme přesvědčeni, že 
tento odkaz trvající přes 30  let má svůj nezaměnitelný 
charakter a  význam, a  je zapotřebí usilovat o  jeho 
pokračování.

Příští návštěva bude probíhat v  roce 2026 
v Seftigenu, a věřím, že se obě strany upřímně těší.

Petr Janeček

Výbor Životního prostředí 
SMÍŠENÁ ALEJ BŘEZÍ 

Tento projekt řeší doplnění liniové výsadby podél 
komunikace mezi obcí Kovářov a Březí. Záměrem 
výsadby smíšené aleje bylo doplnění mladých, 
perspektivních stromů do svažitých proluk podél 
komunikace, čímž dojde ke sjednocení linie a vytvoření 
oboustranného stromořadí, které přirozeně vymezí linie 
silnice.                      

Cílem projektu „Smíšená alej Březí“ byla výsadba 18 
ovocných stromů (starých odrůd) a 4 hlohů. Cíl byl 
naplněn pořízením a vysazením těchto odrůd: 5 ks 

třešeň obecná, 6 ks slivoň švestka, 3 
ks hrušeň obecná, 4 ks jabloň obecná 
a 4 ks hloh jednosemenný. 

Tento projekt je podpořen z rozpočtu 
JIHOČESKÉHO KRAJE v rámci dotačního programu.

Celkové náklady: 96 340 Kč
Dotace z Jihočeského kraje: 96 340 Kč
Obecní prostředky:  0 Kč

Martin Hadrbolec

Informace z obce
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Technické služby obce 
Kovářov 

V  podzimním období se  zaměstnanci technických 
služeb obce věnovali především úklidu spadaného listí 
a přípravě dřeva na zimu. Současně připravovali stroje 
a  techniku na  zimní období. Některé stroje prošly 
servisní prohlídkou a byly vybaveny příslušenstvím pro 
zimní údržbu obecních komunikací a chodníků.

Spolupráce s externími firmami
Kromě běžné údržby zaměstnanci technických 

služeb asistovali firmám, které v obci realizovaly různé 
projekty. Jednalo se například o:

• Hydrogeologický průzkum v  lokalitách Radvánov 
a Zlučín,

• přeložku kanalizace v Zahořanech,
• zemní práce na  místní komunikaci k  hotelu 

Radava, kde firma následně prováděla pokládku 
asfaltového povrchu,

• čištění kanalizace v Kovářově.

Rekonstrukce kanceláře na obecním úřadě
Na obecním úřadu proběhla rekonstrukce jedné 

z  kanceláří, dříve sloužící jako kancelář starostů. Byly 
odstraněny starý nábytek, falešná okna, kazetový 
podhled, dřevěné obložení zdí a  původní koberec. 
N á s l e d ně b y l a v y s e k á n a a  n a t aže n a n o v á 
elektroinstalace, vytvořen sádrokartonový podhled, 
vybíleno a  položen nový koberec. Kancelář bude 
vybavena moderním nábytkem.

V  současné době se  jedná o  tom, zda se  do těchto 
prostor vrátí starostka, nebo zde vznikne kancelář pro 
obecního strážníka.

Opravy komunikací
V  prosinci se  zaměstnanci zaměřili na  opravu 

účelové komunikace na Onom Světě, která byla výrazně 
poškozena erozí způsobenou stékající vodou. Opravy 
zahrnovaly:

• zarovnání a doplnění vymletých částí,
• úpravu svodů kolem silnice.

Vánoční výzdoba
Jako každý rok se  zaměstnanci technických služeb 

podíleli na  přípravě vánoční výzdoby. V  jednotlivých 
částech Kovářovska nainstalovali vánoční stromky, 
které v některých lokalitách také nazdobili.

Kompost pro občany Kovářovska
Zaměstnanci technického oddělení obce Kovářov 

pravidelně shromažďují biologický odpad, zejména listí 
a  trávu, na  pozemku nacházejícím se  po levé straně 
silnice směrem z Kovářova do Radvánova.

Tento kompost je čistě přírodní a  k dispozici všem 
občanům Kovářovska zdarma. Zájemci si jej mohou 
kdykoli odebrat pro vlastní potřebu, například 
k vylepšení půdy na zahradách či záhonech.

Odběr kompostu pro naše občany je možný bez 
předchozího oznámení.

V  případě dotazů se  můžete obrátit na  technické 
oddělení obce Kovářov či starostku obce.

Gabriela Zítková

Zeleň zasahující do veřejného 
prostranství 

Vážení občané, obracíme se  na vás všechny, jejichž 
pozemky hraničí s místními komunikacemi a kde zeleň 
(větve stromů, popínavé rostliny, křoviny) zasahuje 
do prostoru komunikace. V některých místech, zejména 
tam, kde j e vozovka úzká , může docházet 
k  nebezpečným dopravním situacím. Dovolujeme si 
připomenout, že od  okraje komunikace by měl být 
zachován minimálně 0,5 metrový prostor bez překážek. 
Žádáme proto všechny, kteří tuto podmínku nesplňují, 
aby do konce února upravili svou zeleň. Pokud nebude 
zeleň do  tohoto termínu upravena, budou v  průběhu 
března pověřeni zaměstnanci obce provedením 
nezbytných zásahů z důvodu zajištění bezpečnosti. Tato 
výzva se  týká také situací, kdy zeleň zasahuje 
do  chodníků, což omezuje volný průchod i  údržbu 
chodníků, zejména v zimním období.
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Výzva se  opírá o Občanský zákoník č. 89/2012 Sb. 
§ 1016 odst. 2 cit.:

(1) Plody spadlé ze  stromů a  keřů na  sousední 
pozemek náleží vlastníkovi sousedního pozemku. 
To neplatí, je-li sousední pozemek veřejným statkem.

(2) Neučiní-li to vlastník v  přiměřené době poté, 
co  ho o  to soused požádal, smí soused šetrným 
způsobem a  ve  vhodné roční době odstranit kořeny 
nebo větve stromu přesahující na jeho pozemek, působí-
li mu to škodu nebo jiné obtíže převyšující zájem 
na  nedotčeném zachování stromu. Jemu také náleží, 
co  z  odstraněných kořenů a  větví získá. Děkujeme 
za pochopení a spolupráci.

Věřím, že nám všem jde především o  bezpečnost 
a  pohodlí všech, kteří využívají naše komunikace 
a  chodníky. Společně tak přispějeme k  bezpečnějšímu 
prostředí.

Gabriela Zítková

Přeložka kanalizace 
v Zahořanech 

Na začátku listopadu proběhly v Zahořanech práce 
na přeložce kanalizace, které realizovala firma Plastiko 
s.r.o. Přeložka se  týkala pozemků parc. č. 1191 a 876/1 
v katastrálním území Zahořany.

K  této úpravě došlo na  žádost vlastníka jednoho 
z  dotčených pozemků, kterému kanalizace procházela 
středem jeho pozemku. Přítomnost tohoto břemene 
znemožňovala realizaci plánované stavby rodinného 
domu. Náklady na  přeložku byly spolufinancovány 
obcí a vlastníkem pozemku.

Gabriela Zítková

Čištění kanalizace v Kovářově 
Na začátku listopadu proběhlo plánované čištění 

a  monitoring jednotné kanalizace v  „Podchalupech“. 
Kanalizační stoka je cca 50-60  let stará a  v budoucnu 
se počítá s využitím pro dešťovou vodu. Celá trasa má 
pouze jeden kanál přímo nad stokou, takže je velmi 
obtížný přístup pro čištění. Během prací bylo zjištěno, 
že kanalizační potrubí DN 500  bylo do  půlky profilu 
zanesené. Částečně se  podařilo potrubí vyčistit a  jsou 
místa, kde byl objeven například zatvrdnutý beton. 
Dále bylo kontrolováno potrubí pod křižovatkou u KD 
Kovářov. Zde bych chtěl poděkovat panu Josefovi 
Riantovi za  vstřícný přístup a  sdílnost znalostí 
o stávající kanalizaci.

Tyto poznatky budou velmi potřebné pro 
projektanty, aby došlo k  přidání kanálů a  opravě 
ucpaných míst. Tato stoka v budoucnu podpoří odvod 
dešťových vod z místa křižovatky, a uleví tak potrubí 
vedené směrem do  polí. S  tímto trendem péče 
o kanalizaci bychom chtěli pokračovat i v dalších letech.

Petr Janeček

Oprava stodoly 
v Předbořicích 

V budoucím roce 2025 je naplánována rekonstrukce 
stodoly v Předbořicích, kde vznikne parkovací stání pro 
auto DA, skladovací prostor a malé hygienické zázemí.

Původní snahou bylo zahájit rekonstrukci již letos, 
ale nepodařilo se  včas dokončit projektovou 
dokumentaci a  získat stavební povolení. V  současné 
době je již žádost podána na  stavebním úřadu 
a  v  rozpočtu obce je připraveno 2,5  mil Kč na  tuto 
očekávanou akci. Celková projektovaná cena je přes 
4 mil Kč, proto budeme hledat možnosti financování 
z  dotací. Pokud by se  nepodařilo zbývající finance 
zajistit, realizace by se rozdělila do dvou etap. V první 
etapě by se  realizovala samotná oprava stodoly, 
oddělení od sousedního domu a nová střecha. V druhé 
etapě by se dodělalo napojení dešťové vody do jednotné 
kanalizace a zpevnění plochy před stodolou.

Na začátku roku budeme připravovat výběrové 
řízení na zhotovitele a pak se budou moci práce zahájit. 
Oprava této historické budovy v  centru Předbořic by 
měla přinést technické zázemí pro místní SDH. 
Doufáme, že se  akce podaří uskutečnit podle plánů, 
a o pokračování průběhu budeme dále informovat.

Petr Janeček

Prodloužení vodovodu 
v Lašovicích 

Firma Plastiko z  Kostelce nad Vltavou úspěšně 
realizovala zakázku na prodloužení vodovodního řadu 
v  Lašovicích. Požadavek na  tuto úpravu vzešel 
od místního Sboru dobrovolných hasičů (SDH) 
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Lašovice. Projekt připravil VL projekt a  následně jej 
schválil stavební úřad.

Nově přivedený vodovod zajistí přístup k  vodě 
v  této části Lašovic a  bude primárně sloužit 
k požárnímu sportu a kropení hřiště. Zároveň zde bude 
probíhat pravidelné odkalování místního vodovodu, 
přičemž díky umístění v  nižší části obce bude tento 
proces výrazně efektivnější.

Gabriela Zítková

Opravy místních komunikací 
v říjnu a listopadu 

V  říjnu byla dokončena oprava silnice vedoucí 
z Chrástu do rekreačního střediska Marina. Tato místní 
komunikace slouží především rekreantům směřujícím 
do  chatových oblastí Stružky, Chrástecké zátoky 
a  samotného střediska. Vzhledem k  značnému 
poškození povrchu bylo provedeno zpevnění krajnic 
a položení nového asfaltového povrchu v celém úseku, 
který měří přibližně 3 km. 

Náklady na  opravu činily 3  383  032,21  Kč. Z  této 
částky uhradila obec 1 913 512,21 Kč, zatímco zbývající 
částka ve  výši 1 469 520 Kč byla pokryta dotací 
z Jihočeského kraje.

V  listopadu následovala oprava komunikace 
vedoucí k hotelu Radava, která je napojena na silnici III. 
třídy 10244A. Tuto cestu využívají zejména návštěvníci 

hotelu a  okolních chatových oblastí. 
Povrch této silnice byl poškozen 
především kořeny stromů rostoucích 
v  její blízkosti. Nejvíce zničené části 
byly odstraněny a  nahrazeny novým 

asfaltem. Na  jednom místě však bude třeba opravy 
dokončit na  jaře. Celkové náklady na  tuto opravu 
dosáhly 243 141,50 Kč.

Gabriela Zítková

V MŠ a DPS Kovářov se topí 
obnovitelným zdrojem 

Stará kotelna na  uhlí se  během října a  listopadu 
proměnila na  novou moderní kotelnu s  kotlem 
na  biomasu - štěpku. Kotel je vybavený vlastním 
systémem řízení, takže celý provoz je téměř autonomní. 
Během standardního provozu je zapotřebí pouze 
doplňovat štěpku a vynášet popel. Obsluha má možnost 
na dálku sledovat, jak kotel pracuje, zda topí, nebo je 
v  útlumu. Pokud dojde k  závadě, tak je zaslán 
upozorňující mail. Dálkově je také možné upravovat 
nastavené teplotní křivky nebo časové režimy 
jednotlivých topných větví. Kotel se pomocí šnekového 
dopravníku automaticky zásobuje štěpkou z vedlejšího 
skladu. Štěpku v  současné době skladujeme v  budově 
areálu ZD v Kovářově, odkud je převážena do školky.

Zakázku vyhrála firma SWHG s.r.o., která včas 
zajistila zahájení topné sezóny na  začátku října. 
Po  jednáních s  firmou SWHG s.r.o. byla zakázka 
uzavřená za  cenu 2.577.229,57  Kč vč. DPH. Během 
realizace došlo k méněpracím, které zakázku zlevnily 
o cca 280 tis Kč vč. DPH.

Doufáme, že se  v  budoucnu podaří získat dotaci 
na  rekonstrukci celé MŠ a  DPS, za  účelem snížení 
energetické náročnosti budovy. Nyní máme podané dvě 
žádosti zároveň (OPŽP a  SFŽP), tak budeme čekat 
na výsledky hodnotících komisí a snad to vyjde.

Petr Janeček

ZTV Zahořany 
V minulých letech byly v Zahořanech připraveny tři 

stavební parcely k  prodeji. Doposud však na  těchto 
pozemcích nebyla vybudována základní technická 
vybavenost (ZTV). Důvodem je, že k  pozemkům 
nevede komunikace, která by splňovala zákonné 
požadavky.
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Pro povolení výstavby technické infrastruktury 
i samotných rodinných domů je nutné, aby šířka cesty 
činila alespoň osm metrů. To znamená, že obec musí 
odkoupit část sousedních pozemků od  jejich vlastníků. 
Majitelé těchto pozemků byli osloveni a  nyní čekáme 
na jejich souhlasné vyjádření.

Jakmile budou pozemky pro cestu získány, obec 
může přistoupit k  vypracování projektu základní 
technické vybavenosti, vybudování sítí a  následnému 
prodeji stavebních parcel.

Gabriela Zítková

NN a VO v Lašovicích 
Přeložení vedení nízkého napětí a  modernizace 

veřejného osvětlení v  Lašovicích, původně plánované 
na rok 2024, se bohužel odkládá na rok 2025. Společnost 
EG.D  měla původně realizovat přeložení vedení 
nízkého napětí do země v posledním čtvrtletí letošního 
roku. Obec Kovářov chtěla tuto akci využít k výměně 
veřejného osvětlení, čímž by se  alespoň částečně 
vyřešily současné problémy s  jeho funkčností v  této 
části obce. Z  důvodu posunu termínu ze  strany 
EG.D  se  však realizace odsouvá na příští rok. Občany 
Lašovic proto žádáme o trpělivost a pochopení.

Gabriela Zítková

Hydrogeologický průzkum 
V  listopadu probíhal v  Radvánově a  Zlučíně 

hydrogeologický průzkum, který souvisí s plánovaným 
zřízením domovních čistíren odpadních vod. Průzkum 
zajistila firma ECO PRO s.r.o., a  na  jeho realizaci 
se podílel také Petr Šindelář z Vepic. V rámci průzkumu 
bylo provedeno celkem pět sond – tři v  Radvánově 
a dvě ve Zlučíně. Výsledky průzkumu budou následně 
vyhodnoceny.

Gabriela Zítková

Pozemkové úpravy ve Březí 
Výsledkem pozemkových úprav ve  Březí bylo 

vytyčení nových pozemků, které díky těmto úpravám 
vznikly. Obec Kovářov nechala vytyčit cesty, které jsou 
označeny pomocí dřevěných kolíků. Vytyčeny nejsou 
pouze obecní cesty, ale také pozemky některých 
vlastníků. Seznámení s  pozemkovými změnami 
probíhalo v  pátek 18.10.  2024 přímo v  terénu. Tohoto 
setkání se  zúčastnili i  další vlastníci pozemků, kteří 
se  zároveň dotazovali, zda bude obec upravovat 
vyznačené cesty. V  současné době má Obec Kovářov 
veškeré pozemky propachtované se  Zemědělským 
družstvem Kovářov a  nemá dostatečné prostředky 
na vybudování nových účelových cest.

Gabriela Zítkova

Projekty a dotace 
DOVYBAVENÍ SDH

V  rámci obce Kovářov je zřízeno několik jednotek 
SDH. Všechny jednotky SDH jsou aktivními sbory, 
které jsou připraveny reagovat v nouzových situacích. 
Akceschopnost jednotky je zásadní pro rychlou 
a efektivní reakci na nouzové situace. Z tohoto důvodu 
se  Obec Kovářov snaží neustále obnovovat zastaralé 
vybavení SDH a  pořizovat další potřebné vybavení. 

Tyto projekty jsou podpořeny 
z rozpočtu JIHOČESKÉHO KRAJE 
v  rámci Neinvestiční dotace pro 
jednotky sborů dobrovolných 
hasičů obcí Jihočeského kraje 2024.

Dovybavení SDH Kovářov
Z  dotace byly pořízeny zásahové přilby pro lesní 

požáry, zásahové oděvy, záchranářský batoh, svítilny 
včetně čelních svítilen, zásahové hadice, zásahové 
přilby a rukavice.

Celkové náklady: 153 902 Kč
Dotace z Jihočeského kraje: 105 000 Kč
Obecní prostředky 48 902 Kč

Dovybavení SDH Předbořice
Z  dotace byly pořízeny zásahové přilby, zásahové 

o děv y, z á s a h o v é ru k a v i c e , z á s a h o v á o b u v, 
protipořezové zásahové návleky, svítilny k  přilbám, 
držáky na svítilny a nabíjecí svítilny.

Celkové náklady: 111 792 Kč
Dotace z Jihočeského kraje: 77 000 Kč
Obecní prostředky: 34 792 Kč

Dovybavení SDH Vepice
Z  dotace byly pořízeny zásahové obleky, zásahové 

přilby a zásahové rukavice.
Celkové náklady: 132 737 Kč
Dotace z Jihočeského kraje: 90 000 Kč
Obecní prostředky 42 737 Kč

PODPORA ZÁJMOVÉHO VZDĚLÁVÁNÍ
Obecní knihovna Kovářov má v nabídce na  trávení 

volného času pro děti pouze deskové hry a  čtení knih. 
Je třeba postupně vytvořit prostředí, které podporuje 
vzdělávání a kreativitu mladých návštěvníků knihovny.

Tento projekt je podpořen z  rozpočtu 
JIHOČESKÉHO KRAJE v  rámci 
dotačního programu Podpora práce 
s dětmi a mládeží.
Z  dotace byl pořízen gravírovací stroj, 

včetně speciálního pracovního stolečku, potřebného 
vybavení, softwaru a  materiálů ke  tvoření. Současně 
bylo pořízeno 17 kusů různě barevných taburetů.

Celkové náklady: 41 095,87 Kč
Dotace z Jihočeského kraje: 20 000 Kč
Obecní prostředky 21 095,87 Kč

Informace z obce
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POPLATKY V ROCE 2025 
Paušální poplatek za svoz směsného komunálního 

odpadu
(zbytkový komunální odpad po vytřídění!!!):

• fyzická osoba, která má v obci trvalý pobyt 800 Kč
• majitelé staveb bez trvale žijící osoby 800 Kč
• splatnost od 02. 01. 2025 do 31. 05. 2025

 
Poplatek za psa: 150 Kč

• splatnost od 02. 01. 2025 do 31. 03. 2025

NOVOROZENÉ DĚTI, 
přihlášené k trvalému pobytu v Obci Kovářov:

Tomáš Kolek 
nar. 20. 09. 2024,  matka Veronika 
Smrtová a otec Tomáš Kolek.

Jan Bursík 
nar. 21. 11. 2024,  matka Kateřina 

Bursíková Martínková a otec Jan Bursík.

Rodičům gratulujeme.
Marie Habartová

Oslavenci v roce 2024  
Obec Kovářov si již dlouhá léta udržuje krásnou 

tradici, kdy všem trvale žijícím obyvatelům k  jejich 
významným životním jubileím přeje a  věnuje dar 
v  podobě poukazu na  nákup. Jubilanti zároveň 
přispívají svým podpisem do  jubilejní kroniky, 
kterou  výtvarně připravuje naše kronikářka Alžběta 
Jarošíková.  V  roce 2024  tuto milou pozornost od obce 
obdrželo celkem 62 oslavenců. Nejstaršími jubilanty 
byli obyvatelé, kteří oslavili 90 až 95  let, a  takových je 
v naší obci osm.

Obec však nezapomíná ani na manželské páry, které 
si své "ano" řekly na  Kovářovsku a  slaví významná 
výročí. V roce 2024 oslavily dva manželské páry zlatou 
svatbu, tedy 50  let společného života. Jeden manželský 
pár pak dosáhl ještě významnějšího jubilea – 
diamantové svatby, což znamená 60 let manželství.

Tato tradice je výrazem úcty a Obec Kovářov děkuje 
všem jubilantům i manželským párům za  jejich životní 
příběhy a  přejeme jim pevné zdraví a mnoho radosti 
do dalších let.

Gabriela Zítková 

Informace z obce
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Prostor pro 
zastupitele 

jednotlivých stran 
R u b r i k a b y l a z a ř a z e n a 

s  ohledem na  Tiskový zákon 
č.46/2000  sb. §  4a, kdy vydavatel 
periodického tisku územního 
samosprávného celku je povinen 
poskytovat objektivní a  vyvážené 
i n f o r m a c e o  ú z e m n í m 
samosprávném celku a poskytnout 
přiměřený prostor pro uveřejnění 
sdělení, které vyjadřuje názory 
členů zastupitelstva územního 
samosprávného celku, týkající 
s e  t o h o t o ú z e m n í h o 
samosprávného celku. Ke  sdělení 
j s o u z a s t u p i t e l é v y z v á n i 
vydavate lem s  dostatečným 
předstihem. Do zveřejněných textů 
vydavatel nezasahuje.

Gabriela Zítková

KDU-ČSL

Rok se opět nachýlil
Je to tu zase. Advent, Vánoce 

a  konec občanského roku. Zdá se 
nám, že Vánoce připravujeme 
stále, zvláš tě , když zač ínaj í 
v  obchodech už koncem října. 
Co  nám letošní rok přinesl v obci 
a  co ve státě? Neklid, který 
panoval na radnici začátkem 
a  v  první polovině roku zvolna 
ustává. Paní starostka si postupně 
vytvořila tým, s kterým by měla 
být spokojená a který nebude 
n a h l o d á v á n z e v n i t ř . Ž e 
v  zastupitelstvu obce existuje 
opozice, je zcela v pořádku. 
Vládnoucí složka ať v obci nebo 
ve  státě má mít opozici, která 

v  rozumné míře vládu kontroluje 
a  nenechá ji zahálet. Věřím, že 
i  v  Kovářově tento stav nastal. 
Relativní klid na práci vedení obce 
potřebuje. Hlavní dokument, který 
je v době vydání tohoto zpravodaje 
již asi schválený – rozpočet obce 
pro rok 2025 - je vyrovnaný. Tedy 
příjmy se rovnají zhruba výdajům. 
Jak zásadní rozdíl oproti rozpočtu 
státu, který nyní vidíme schvalovat 
v parlamentu. K rozpočtu obce se 
mohl každý občan do zasedání 
zastupitelstva obce 9. 12. vyjádřit.

Ohlédneme-li se na celostátní 
politiku, tak KDU-ČSL si po ledové 
sprše v krajských volbách zvolila 
na sněmu nového předsedu a celé 
vedení. Za předsedu byl po pěti 
l e t e c h o pě t z v o l e n M a r i a n 
Výb o r ný , s o uča s ný m i n i s t r 
zemědělství. Bývalý předseda, 
Marian Jurečka, je mediálně hodně 
vidět a prosazení důchodové 
reformy se mu, myslím, povedlo. 
My, lidovci, doufáme, že v příštím 
roce se zvednou volební preference 
naší strany, abychom neskončili 
v  příštích volbách v propadlišti 
dějin, jako sociální demokraté. 
I  když už víme, že do voleb opět 
půjde koalice, která dnes vládne. 
Bude to mít neskutečně těžké. 
A  jestli si národ zvolí do čela 
A n d r e j e B a b i š e , p o p u l i s t u 
a bývalého člena StB, nevím co nás 
č e k á . C e s t a M a ď a r s k a 
a Slovenska ?

Na Vánoce si přejeme zdraví, 
štěstí, klid a lásku. Ekonomicky se 
většina z nás, kteří chtějí pracovat, 
má velmi dobře, řekl bych až velmi 
dobře, nadávání na poměry není 
vůbec na místě. Nezapomínejme, 
že na Ukrajině zuří krutá, ze strany 
Ruska velmi nespravedlivá válka. 
Mysleme na tuto velmi zkoušenou 
zemi a podporujme ji jak finančně 
tak třeba i modlitbou.

Klidný advent a Vánoce.

Jaroslav Kahoun, 
předseda KDU-ČSL

KOMUNISTICKÁ 
STRANA ČECH  

A MORAVY

Zastupitel:
Pavel Škoch

text nedodán

Informace z obce
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HASIČI A NEZÁVISLÍ

Vážení spoluobčané,
velmi vítáme jakoukoliv možnost, 
kde mohou naši občané vyjádřit 
svůj názor, a  proto jsem i  rád, že 
v  n e d á v n é d o b ě p r o b ěh l a 
v Kovářově tři veřejná projednání. 
První bylo projednání územního 
plánu, kde na  Vaše dotazy 
a  připomínky odpovídal pan 
architekt Daněk, který územní plán 
zpracovává. 
Další veřejné projednání bylo 
s  firmou Čevak, které se  týkalo 
p ro v o z o v á n í k o v á řo v s k é h o 
vodovodu a  kvality pitné vody 
v  něm. Přišlo Vás pouze cca 
6 občanů, což byl, dá se říci, rovný 
poměr se  zástupci firmy Čevak. 
N í z k á n á v š těv n o s t v e  m ně 
vzbudila dojem, že toto téma příliš 
občany nezajímá a  jsou spokojeni. 
Následným projednáním totiž byla 
studie rekonstrukce KD, kde bylo 
o  poznání v íce p ř í tomných 
a  d i s k u t u j í c í c h . Z d e n á m 
a r c h i t e k t k a K l á r a Š ť a s t n á 
představila dvě varianty studie, 
které jsou aktuální. Myslím, 
že diskutující odcházeli spokojeni. 
Na  závěr bych Vám chtěl popřát 
krásné a  klidné Vánoce a  šťastný 
nový rok.

Aleš Zeman

A . Z e m a n o v i s e o m l o u v a j í 
zpracovatelé Kovářovškého zpravodaje 
za chybné uvedení funkce v minulém 
čísle zpravodaje.

JIHOČEŠI 2012

Lídr a zastupitel: 
Pavel Hroch 

Zastupitelé: 
Štěpánka Rybníčková 

Bc. Martin Vlna
Mgr. Libor Mandovec

l

text nedodán

KOVÁŘOVSKO NAD 
ZLATO

Ještě si pamatujete, kdo aktuálně 
zasedá v Radě obce Kovářov?

Tak pro připomenutí:

RADA OBCE KOVÁŘOV

VLÁDNEME!!! NERUŠIT! 
(můj soukromý názor)

Znáte nějakou společnost s.r.o., 
která by měla být standardním 
malým „servisním“ podnikem 
a  n e m ě l a b y a n i j e d n o h o 
zaměstnance na  plný pracovní 
úvazek? Ne? Opravdu ne? Já Vám 
o jedné povím. Jsou to Služby obce 
Kovářov, s.r.o.!

ZA KOVÁŘOVSKO NAD ZLATO 
PŘE J I PŘ Í J E M N É P R OŽ I T Í 
VÁNOC A  HLAVNĚ PEVNÉ 
ZDRAVÍ V NOVÉM ROCE 2025.

Ing. Vladimír Sedakov
lídr KOVÁŘOVSKO NAD ZLATO

Informace z obce
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Školství v obci

Co je nového v Mateřské škole 
Kovářov 

Podzim se  přehoupl do  zimy a my jsme 
ve  školce zažili spoustu hezkých chvil. 
Nyní se už těšíme na dovádění ve  sněhu, 
na Vánoce a dárečky.

SVÁTEK SVATÉHO MARTINA V NAŠÍ 
ŠKOLCE

Celý týden nás provázelo vyprávění na  téma sv. 
Martin na  bílém koni. Učitelky s  dětmi vyráběly 
lampiony a  naučily se  hezkou básničku. Velikým 
překvapením byl příjezd sv. Martina na koni do prostor 
zahrady naší školky. Předal dětem svatomartinské 
rohlíčky a popřál všem hodně zdraví.

PROJEKTOVÉ DNY V MŠ
V podzimních měsících jsme uspořádali pro děti tři 

akce, které byly podpořeny z  projektu Místní akční 
plány rozvoje vzdělávání ORP Milevsko IV.

Projekt „JAK SE ZDRAVÍK SKAMARÁDIL 
S JEDLÍKEM“

V pátek 8. 11. 2024 se uskutečnil v naší MŠ pro malé 
děti projekt Zdraví dětem aneb „Jak se  Zdravík 
skamarádil s Jedlíkem“ pod vedením zkušených lektorů 
s pedagogickým a odborným vzděláním. Hlavním cílem 
bylo vysvětlit a ukázat dětem, jaké potraviny se u nás 
pěstují a  odkud jsou například exotické druhy ovoce, 
které máme doma v kuchyni. Vyprávění pohádkového 
příběhu připomnělo dětem základy zdravého 
stravování, pravidelnost jídla, důležitost pohybu 
na čerstvém vzduchu a sportování.

Projekt „PERNÍČKOVÁNÍ“
V  pátek 20. 11. 2024 provoněla naší školku vůně 

perníčků. Třídu starších dětí navštívily pracovnice 
z  Perníčkovny u  Počepic s  programem „Perníčkování 
v MŠ“.

Dozvěděli jsme se, jak se připravuje perníkové těsto 
a  jaké koření se používá. Ve druhé části projektu si děti 
nazdobily upečené perníčky a odnesly si je domů.

Projekt „STAVITELÉ MOSTŮ“
V pátek 29. 11. 2024  se v mateřské škole uskutečnil 

pro starší děti projektový den na téma „Stavitelé mostů“ 
pod vedením lektorky z Malé technické univerzity. Děti 
si nejdříve vyslechly legendu o  stavbě Karlova mostu, 
přes kterou řeku je postaven, kolik je na  něm soch 
a  mnoho dalších zajímavostí. Poté se  seznámily 
s různými druhy mostů, pomocí obrázkových materiálů. 
A  pak začala ta pravá zábava. Úkolem bylo z  kostek 
Lega postavit libovolný most. Na závěr vyzkoušely, zda 
je dost pevný a postupně přes most přešly všechny děti 
i paní učitelka. Stavba vydržela a děti tedy zvládly úkol 
na jedničku.

DALŠÍ AKCE, KTERÉ SE USKUTEČNILY 
BĚHEM PODZIMU

• „HRAVÉ BRUSLENÍ“ na  zimním stadionu 
v Milevsku. Děti se  v doprovodu učitelek zúčastnily 
čtyř lekcí výuky bruslení pod vedením hokejových 
trenérů.

• „SKŘÍTEK VÍTEK“ – vzdělávací program 
o  zdravém stravování. Paní lektorku doprovázel 
mluvící skřítek Vítek, který vyprávěl dětem o  tom, 
které potraviny jsou pro jejich život důležité. Děti 
dostaly na  závěr úkol. Třídily potraviny a  vytvořily 
zdravý talíř.

• „KLAUN A  JEHO KAMARÁDI“ – do  naší 
školky zavítal klaun se  svým kamarádem. Předvedli 
legrační cirkusové kousky a  smích dětí se  rozléhal 
celou školkou.
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• POHÁDKU „JAK SE  USPÁVÁ PŘÍRODA“ 
dětem sehrálo divadélko „Okýnko“ z  Českých 
Budějovic. Vždy děti dokáží pobavit a  zpříjemnit 
pobyt v MŠ.

• LOGOHRÁTKY – v  říjnu naši školku navštívil 
se svým programem „LOGOHRÁTKY“ Slávek Boura. 
Cílem programu bylo děti zapojit do  veselé aktivní 
komunikace, osvojit si správnou motoriku mluvidel 
a  dýchání. Ukázal nám, jak může být i  logopedie 
zábavná. Děti se nadšeně zapojovaly do všech aktivit.

• NÁVŠTĚVA MÍSTNÍ KNIHOVNY – paní 
knihovnice Helena Šeráková připravila velice hezký 
program pro děti z  malého i  velkého oddělení. 
Na začátku programu se děti seznámily s prostředím 
knihovny a  poté si s  paní knihovnicí povídali si 
o  knížkách a  o správném zacházení. Všechny děti 
velice zaujalo promítání pohádky, malování obrázků 
a  navlékání korálků do  tvaru hvězdy. Těšíme 
se i na další návštěvu místní knihovny.

• „PING-PONG PRO PŘEDŠKOLÁKY“ – 
každý čtvrtek v  odpoledních hodinách docházíme 
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s  dětmi trénovat hru s  pingpongovými míčky 
do  tělocvičny ZŠ. Trenéři pan František Špeta a  Iveta 
se  věnují dětem ve  zdokonalování techniky 
u pingpongového stolu. Děti mají o sport zájem a vždy 
se těší na další trénování.

• Projekt – „ROBOTÍCI“ – v  pondělí 2. 12. 2024 
děti navštívily družinu ZŠ Kovářov. Paní vychovatelka 
Petra Slivková seznámila děti s  programováním 
chytrého elektrického vláčku. Dětem se programování 
moc líbilo a opět se těší na další setkání.

• MIKULÁŠSKÁ NADÍLKA v  MŠ se  opět 
vydařila. Zavítal k  nám Mikuláš s  čertíkem 
a  kouzelným andělem. Všechny děti obdarovali 
sladkostmi a  drobným dárečkem, z  kterého měly 
velkou radost.

• VÁNOČNÍ BESÍDKU jsme si slavnostně užili. 
Přítomnost rodičů a  všech hostů, vystoupení našich 
dětí, poslech koled a rozbalování dárečků u vánočního 
stromu navodí vždy krásnou atmosféru.

Všem občanům kovářova přejeme krásné prožití 
vánočních svátků a hodně zdraví, štěstí a úspěchů 

v novém roce 2025.
Milena Fauknerová, ředitelka MŠ Kovářov
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Novinky ze Základní školy 
Kovářov 

Vážení občané obce Kovářov,
dovolte mi, abych vám jménem naší základní 

školy popřál klidné vánoční svátky. Vánoce 
jsou časem ztišení a  uvědomění si hodnot, 
které nás spojují – rodiny, přátelství 

a  vzájemné úcty. Přijměme tento čas jako příležitost 
k  zastavení a načerpání nové síly do dalších dnů. Přeji vám 
moudrost ve vašich rozhodnutích, radost v malých okamžicích 
a pevné zdraví po  celý nadcházející rok. Za  celou naši školu 
děkuji za vaši podporu. 

Libor Mandovec, ředitel školy

DOBROČINNÝ BAZÁREK
Děkujeme všem, kteří se  zapojili do  našeho 

vánočního dobročinného bazárku, který se  konal 
v prostorách školy od 10. do 12. prosince. Během těchto 
dní jsme měli možnost prodávat různé věci, které nám 
věnovali rodiče, žáci a  zaměstnanci školy, jako jsou 
knihy, hračky, vybavení do  domácnosti a  další 
drobnosti. Díky štědrosti kupujících se  nám podařilo 
nejen zpestřit předvánoční období, ale také podpořit 
charitativní účely. Výtěžek z  celé akce bude věnován 
charitativním organizacím. Tato akce ukázala, jak silná 

je naše školní komunita a  jak společně můžeme pomoci 
těm, kteří to potřebují.

NAŠE ŠKOLA V TELEVIZI ČILI TÉMA 
MOBILY

Od prvního října došlo v  naší škole k  významné 
změně. Ačkoli začala přestávka, žádný žák nelovil 
z  kapsy mobil, aby rozehrál další online hru, pustil si 
video na  Tiktoku nebo zkontroloval svůj facebook. 
Důvod? Porušil by totiž školní řád. Koncem září dala 
této nové změně požehnání školská rada a  šlo 
o  pomyslnou tečku za  celoměsíční přípravou tohoto 
kroku. Během ní celou věc několikrát prodiskutovala 
pedagogická rada, k  připomínkám byli přizváni 
na  rodičovských schůzkách rodiče, ale hlavně se  do 
přípravy změny zapojili sami žáci. I oni si měli možnost 
na  třídnických hodinách uvědomit, že používání 
mobilních telefonů o  přestávkách nepřináší jenom 
zábavu, ale také… malou komunikaci se  spolužáky, 
nepřipravenost na  výuku, nebezpečí kyberšikany či 
ztrátu pozornosti o výuce.
Žáci pak dostali možnost, aby se na změnu co nejlépe 

připravili, a  to tak, že sami navrhli, co by mohli 
o  přestávkách dělat místo obvyklého použití mobilu. 
Popovídat si s kamarády z jiných tříd v klidném koutku, 
zahrát si stolní tenis, fotbálek, air-hockey, proběhnout 
se  na školním hřišti, pobavit se  se spolužáky 
u  deskových či karetních her, procvičit si učivo 
na  písemku na  školním tabletu, sejít se  v  jídelně 
u  společné svačiny? To vše se  i  díky nápadům našich 
žáků od  října o přestávkách žáků druhého stupně děje. 
Krok, který se  rozhodla učinit naše škola v  oblasti 
používání mobilních telefonů, zaujal různá média. 
Kromě tisku to byl například i  Český rozhlas a  v 
prosinci se  u  nás ohlásila dokonce i  Česká televize. 
Záznamy všech reportáží najdete na  webových 
stránkách školy.



www.kovarov.cz 
FB Obec Kovářov  21

Tel.: +420 382 594 218
obec@kovarov.cz

PODCAST ŠKOLNÍ LAHŮDKY
Nový a  oblíbený fenomén zvaný podcast se  objevil 

v naší škole od září. Jako jedna z mála škol jsme zavedli 
informování o školním životě nikoli přes tradiční tištěná 
média typu školní časopis, ale pustili jsme se do tvorby 
audiovýstupů, čili podcastů. Skupina žáků pod vedením 
paní učitelky Syrovátkové tvoří každý měsíc novou 
školní lahůdku, kterou si může každý pustit přímo 
z webových stránek školy. První díly obsahují například 
názory žáků na  omezení mobilů, rozhovor s  jedním 
z  učitelů nebo třeba rozhovor s  redaktorkou Českého 
rozhlasu, která k nám do  školy přijela natočit reportáž 
(tak jí to podcasteři vrátili…).

NA SLOVÍČKO S NAŠIMI SVĚTCI
Tento školní rok si ve  vzájemné spolupráci učitelé 

prvního stupně a  vychovatelé školní družiny 
naplánovali organizaci projektových dnů, které bude 
spojovat téma Významní světci. V  podzimním čase 
se  žáci během různých aktivit seznámili například 
se svatým Václavem a svatým Martinem. Na konci září 
se  uskutečnil projektový den s  názvem „Na  slovíčko 
se  svatým Václavem“, který byl věnován patronovi 
českých zemí. Děti poznaly život sv. Václava, jeho vliv 
na  českou historii a význam pro naši kulturu. Aktivně 
plnily různé úkoly, řešily šifry a  hrály hry, které jim 
přiblížily dobu, ve  které sv. Václav žil. Kreativita dětí 
se projevila při výrobě svatováclavské koruny a  tvorbě 
českého národního stromu a na závěr si každý účastník 
vytvořil malý suvenýr – otisk dvacetikorunové mince 
do  samotvrdnoucí hmoty. Začátkem listopadu byl 
zorganizován projektový den „Na  slovíčko se  svatým 
Martinem.“ Děti se  seznámily s  legendou o  svatém 
Martinovi, jeho významem i  tradicemi, které se s  tímto 
svátkem pojí. Společně jsme pekli svatomartinské 
rohlíčky, které si děti samy vytvarovaly a  následně 
s chutí snědly. Poté se vydaly na Martinskou stezku, kde 
plnily úkoly inspirované svátkem svatého Martina. 
Tematický den jim přinesl nejen nové znalosti, ale také 
zábavu a hezké zážitky.

HALLOWEENSKÁ PŘESPÁVAČKA
I v letošním roce se naše škola proměnila v  tajemný 

dům hrůzy, kde se  po setmění probouzejí postavy 
z  podsvětí. Halloweenské oslavy začaly již odpoledne 
ve školní družině… Na páteční odpolední družině, která 
probíhala v tajemné a trochu strašidelné atmosféře, jsme 
se chtěli nejen naladit na večerní nocovačku, ale také si 
užít halloweenskou zábavu i  s těmi, kdo se  večer 
zúčastnit nemohli. Dozvěděli jsme se informace o tradici 
Halloween, tvořili jsme duchy z  obvazů, hledali 
zatoulané duchy po  škole a nakonec prošli hrůzyplnou 
stezku s  otázkami a  šiframi. Večer se  nesl ve  znamení 
strašidelné diskotéky, dlabání dýní, které jsou obzvláště 
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povedené, a napínavé stezky odvahy. Ta vedla školou, 
kde na  děti čekalo sedm stanovišť s  různými úkoly. 
Stezku stejně jako každý rok připravili žáci druhého 
s t u p ně , a  m y s m e k á m e n a d j e j i c h f a n t a z i í 
a  propracovaností aktivit. Rodiče nás letos zásobili 
nejrůznějšími dobrotami, takže jsme si pochutnali 
na  řízečkách i  sladkých pamlscích. Ráno, když rodiče 
přicházejí vyzvednout své děti, s hrdostí jim předáváme 
dětičky, které přes noc sami pro sebe o něco povyrostly. 
Dokázaly čelit strachu, zvládly noc bez svých blízkých 
a my na  ně hledíme s  obdivem a  uznáním. Tyto akce 
mají velký význam nejen pro děti, ale pro nás všechny.

SVĚTOVÝ DEN
Dlouholetou tradici prezentací různých států 

z  různých koutů světa jsme nepřerušili ani letos. 
Světový den, čili vystoupení žáků s  cílem představit 
vylosovaný stát, se uskutečnil 1.  listopadu. Třídy měly 
na  přípravu celý předchozí den a  v duchu projektové 
výuky zastával jejich třídní učitel pouze roli rádce nebo 
průvodce. Nápady, tvorba a  realizace byla na  nich 
samých… takže nechyběly dohady či zmatkování, ale 
i  rozdělování rolí a  činností či společná práce pro tým. 
Tentokrát to byly státy na  písmeno N, proto šesťáci 
představili evropské Norsko, sedmáci africkou Nigérii, 
osmáci asijský Nepál a deváťáci oceánský Nový Zéland. 
Pro soutěž, která prezentace žáků provázela, byly 
rozhodující zkušenosti a  originalita, které projevili 
deváťáci. Těm se  podařilo získat hlavní cenu, totiž 
„známkové žolíky“ pro všechny prezentující žáky třídy.
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EXPEDICE IQ LANDIA
Naše expedice do  IQ Landie v  Liberc i 

se  jednoznačně vydařila! Tento výlet však nebyl pro 
každého – na  takovou dalekou cestu se vydají jen ti 
nejzvědavější a nejdobrodružnější z nás. A to, co jsme 
tam zažili, stálo za  to! V  IQ Landii nás uvítala 
fascinující Science show, plná úchvatných pokusů 
s  tekutinami, plyny a  elektřinou. Bylo to nejen 
zábavné, ale i poučné, a my jsme si to náramně užili. 
Kromě toho jsme se  ponořili do  interaktivních 
expozic, kde jsme mohli vést rozhovor s  robotem, 
prozkoumat lidské tělo, zažít simulaci vichřice 
i zemětřesení, stavět hráze a stát se na chvíli detektivy, 
p r o g r a m o v a t v o d n í f o n t á n u . J e d n í m 
z nezapomenutelných zážitků byla návštěva expozice 
věnované vesmíru. V  sekci „Kosmo“ jsme se nechali 
unést fascinujícím světem kosmonautiky, prozkoumali 
jsme hloubky vesmíru a  zažili poutavou výpravu 
do  geologické minulosti naší planety v  expozici 
Geolab. Zde jsme se dozvěděli více o procesech, které 
se  odehrávají hluboko uvnitř Země a  sledovali její 
historický vývoj. Když jsme prošli Hvězdnou bránou, 
objevili jsme naši modrou planetu a  podrobně 
prozkoumali vlastnosti krajiny – porovnání map 
a globusů nám poskytlo zcela nový pohled na Zemi. 
Dokonce jsme testovali své smysly a  zjistili, že jich 
máme opravdu všech pět pohromadě! V  expozici 
Člověk jsme zapojili nejen své mozkové závity, ale 
i svaly. Ukázalo se, že IQ Landia nabízí tolik zážitků, 
že si každý mohl najít něco, co ho osloví – 
od matematiky po fyziku, od přírody po kosmos. Byla 
to cesta plná vědeckých objevů a  nadšení, která 
rozhodně stála za  to! Akce se  uskutečnila díky 
podpoře z  projektu MAP ORP Milevsko IV, jehož 
realizátorem je MAS Střední Povltaví.

BUDĚJOVICKÁ VÝPRAVA
Ve čtvrtek 7.  11.  se  celý druhý stupeň vypravil 

na  exkurzi do  Českých Budějovic. Nejprve jsme 
společně v  CineStaru zhlédli film Poklad, kde jsme 
se  na pozadí poutavého příběhu mohli seznámit 
s  přírodou a  životem na  Bali. Poté se  cesty naší 
výpravy rozdělily. Žáci šesté a sedmé třídy se vydali 
d o  Če s k é h o ro z h l a s u , k d e j s m e n a h l é d l i 
do  nahrávacího studia a  dalších zajímavých prostor. 
Osmáci s deváťáky vyrazili nabrat inspiraci k výběru 
škol na výstavu Vzdělání a řemeslo. Celý den jsme si 
náramně užili!

MARTIN NA BÍLÉM KONI OPĚT PŘIJEL
Sice 11.  listopadu na  kovářovské návsi nesněžilo, 

ale zima už o  sobě vědět dávala. Letošní Martinský 
večer, v  řadě již šestnáctý, nebyl ani letos provázen 

sněhem, avšak tradiční program se vyvedl jako vždy. 
V půl šesté vyrazil od školy dlouhatánský průvod dětí 
a  rodičů s  lampióny, aby prošel večerní cestu napříč 
Kovářovem. V  šest hodin dorazil na  náves, kde 
proběhl kulturní program s  martinskou tématikou, 
plný recitace, písní a  dokonce i  divadla. Velmi 
povedené stínové divadlo, které připravili pro tuto 
příležitost žáci prvního stupně, připomnělo legendu 
o  svatém Martinovi i  se  svým laskavým poselstvím. 
V  průběhu večera mohly děti mimo jiné malovat 
na  velké plátno motivy martinského příběhu. 
A  závěr? Martin na  bílém koni a  s ním i  spousta 
vynikajících martinských rohlíčků…

NOČNÍ FANTASY A SCIFI
V  pátek 15.  listopadu 2024  se  na naší škole 

uskutečnila jedinečná akce pro všechny fanoušky sci-
fi a fantasy literatury. Měli jsme možnost ponořit se do 
sci-fi a fantasy světů a alespoň na chvilku si vyzkoušet 
život v  jiném světě a  společnosti. Četli jsme své 
oblíbené sci-fi knížky, vyměňovali si knižní tipy 
a  diskutovali o  nejoblíbenějších příbězích, které nás 
v  těchto žánrech uchvátily. K  vrcholu večera patřilo 
promítán í fi lmu Dárce , k terý nás p řenes l 
do dystopické budoucnosti a vyvolal spoustu diskuzí 
o morálních otázkách a svobodě volby. K večeři jsme 
si pochutnali na  lahodných pizzách, které nám ještě 
teplé dorazily přímo do  školy. Těšíme se  na další 
podobné akce!

ŠKOLNÍ PEKLO ANEB ČERTI VE SKLEPĚ
Letos měl náš Mikuláš starosti. Jeho tradiční 

družina se  totiž nesešla v plném počtu, chyběli čerti. 
Mikuláš je s  anděly chvíli vyhlíželi, ale pak se  i bez 
nich pustili do  tradičního setkání s  jednotlivými 
třídami. Nakonec se  však čerti přece jen objevili… 
Usídlili se  totiž ve  školním sklepě a  zvali všechny 
odvážné žáky na návštěvu do  školního pekla. Tam si 
museli zahrát se  samotným Luciferem skořápky, aby 
je pustil zpátky nahoru do  školy. Většina žáků se za 
čerty do  sklepa odvážila, někteří žáci se  pokusí 
překonat svůj strach třeba příště…
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Novinky ze  základní školy připravil Libor Mandovec (další 
autoři příspěvků: Petra Slivková Štěpánková, Soňa 
Schorníková, Nikola Syrovátková, Zuzana Šetinová, Jitka 
Štvánová).

Telefon – 382 594 118 (škola), 382 594 215 (jídelna), E-mail – 
zs.kovarov@volny.cz, Webové stránky – www.zskovarov.cz

Školství v obci/Kultura, spolky, aj.

KOVÁŘOVAN 
Podzim ani tentokrát nebyl pro Kovářovan moc 

klidný. 5. října jsme se zúčastnili společně s milevským 
Maškarním sdružením burčákových slavností 
v Hustopečích. Stejně jako loni to byla náročná akce, 
zvláště pro naše muzikanty, neboť jsme celý den „byli 
na  nohou“, po  průvodu jsme se  s  naším programem 
představili v místním amfiteátru.

O  týden později, od  pátku 11.  do  neděle 13.  října, 
se  někteří naši členové opět zúčastnili folklorcampu, 
který pořádá soubor Bystřina v Českých Budějovicích. 
Pod vedením odborníků se zde učí a procvičují taneční 
prvky a  probíhají zde různé přednášky týkající 
se folkloru.

V  sobotu 9.  listopadu jsme oslavili 40  let 
Kovářovanu. Akce se  konala v  kulturním domě 
v  Kovářově. Účastníci měli možnost nahlédnout 
do  „archivu“ Kovářovanu, prohlédnout si fotky, 
propagace, kroniky či se  pobavit u  audiovizuální 
projekce. Celý večer se nesl v duchu vzpomínání na ty, 
kteří se  v  průběhu let jakýmkoli způsobem podíleli 
na  činnosti souboru. Jednotlivé vstupy byly proloženy 
muzikou, o  kterou se  postarali Pučmeláci. Připomněli 
jsme zakládající členy, vedoucí souboru, podporovatele 
jako naše obec či ZD Kovářov, ty, kteří na nás dohlíželi 
jako NÚLK ve  Strážnici či porota pod vedením doc. 
Tyllnera, naše muzikanty, kronikářky, moderátory 
a  další „neviditelné“ pomocníky, kteří pro nás uklízí, 
dozorují, staví a bourají, roznáší propagace, fotí, filmují, 
stříhají a počítají, vybírají vstupné, aranžují květiny či 
se starají o občerstvení. Nezapomnělo se ani na ty, kteří 
se  zasloužili a  kteří pečují o  kroje. V  začátku oslavy 
vystoupily naše děti a po nich i dospělý soubor. Rovnou 
z  vystoupení v  Praze se  s  gratulací přihrnul 
i  Doudleban. Oslavy se  zúčastnilo hodně bývalých 
členů a  potěšující byla i  návštěvnost našich 
spoluobčanů. Snad se akce všem líbila.

V  sobotu 30.  listopadu jsme společně s  Oponou 
a  školními dětmi vystoupili při nasvěcení stromečku 
na  kovářovské návsi. Hned v  neděli 1.  prosince jsme 

spolu s  obcí pro děti uskutečnili již tradiční 
Mikulášskou, tentokrát děti pomáhaly Zlobivému 
andělíčkovi vyrobit nová křídla, protože ty jeho odnesl 
čert do  pekla. Po  nadílce od Mikuláše měly možnost 
se  zúčastnit různých úkolů včetně návštěvy pekla 
a vyrobit si vánoční přáníčko, čertíka či Mikuláše.

Pro naše příznivce připravujeme na  sobotu 
14. prosince od 16 hod v sále KD v Kovářově posezení 
s programem „Zimní čas“. Doufáme, že tak přispějeme 
k hezké předvánoční atmosféře. Před Vánoci se s námi 
můžete ještě setkat v  neděli 22.  prosince na  „Živém 
Betlému“, který od 14 hod pořádá klášter v Milevsku.
Přejeme Vám všem krásné a klidné Vánoce a do nového roku 
2025 vše nejlepší, pevné zdraví a nechť je pro Vás nový rok 
rokem šťastným.

Kovářovan
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Výlet do Památníku Karla 
Čapka 

V úterý 8. října jsme se v rámci Klubu Kovařík 
vypravili na dlouho plánovaný výlet do Památníku 
K. Čapka ve Strži u Dobříše. Původně byl výlet 
plánován na 17. září, ale musel být zrušen z důvodu 
nepříznivé povodňové situace. Ovšem nový termín 
výletu byl naprosto dokonalý. V tento den panovalo 
krásné slunečné počasí. Odjezd byl naplánován na 11:30 
hodin od KD Kovářov. Na výlet se vypravilo krásných 
19 účastníků. 
Po příchodu na památník nás uvítal sám pan ředitel 
Ing. Zdeněk Vacek, Ph. D. Začátek prohlídky byl ve 13 
hodin, kdy nám paní průvodkyně sdělila vše potřebné 
a důležité o expozici zaměřenou na život a dílo Karla 
Čapka, Olgy Scheinpflugové a Ferdinanda Peroutky. 
Následně jsme zhlédli dokument a poté si každý 
jednotlivě, dle svého tempa, prohlédl celý památník. 
Díky teplému počasí jsme si mohli v zahradě dát malé 
občerstvení v bistru, které je součástí celého areálu. 
Nechyběla ani prohlídka zahrady a věrné repliky 
altánu, ve kterém sedával Čapek s přítelem T. G. 
Masarykem.

Na závěr celého výletu jsme se rozdělili. 
Jedna skupina šla k autobusu přímo po přístupové 
cestě s panem řidičem a druhá skupina se vydala 
naučnou stezkou K. Čapka. Celý den byl úžasný a všem 
se nám moc líbil.

O b ro v s k é p o děk o v á n í p a t ř í H o n e b n í m u 
společenstvu Kovářov, neboť darovalo peníze, za které 
byl uhrazen autobus. Děkujeme také panu řidiči za jeho 
trpělivost.

Helena Šeráková

Drakiáda 
V sobotu 12. října jsme se již tradičně sešli na louce 

Horní Pastviště v Kovářově a užívali jsme si společně 
podzimní odpoledne. Sešlo se kolem 50 účastníků a nad 
loukou létalo spoustu krásných, barevných draků. 
Počasí nám přálo, protože foukal vítr a nepršelo. Byla 
sice trošku zima, ale zahřáli jsme se teplým čajem. 
Nechyběla ani podzimní dílnička, kde děti vyráběly 

housenky z kaštanů a ježka, který je umístěn v místní 
knihovně.

Moc děkujeme Kátě a Pepovi z SDH Kovářov 
za  pomoc, protože pro všechny pekli buřtíky. Bylo to 
moc hezké odpoledne.

Helena Šeráková

Dušičkové putování 
Na začátku léta dostala kulturní komise podnět, že 

by bylo hezké v Kovářově uspořádat stezku pro děti, 
ideálně pohádkovou. 

Nezadržitelně se ale blížily prázdniny, kdy je mnoho 
dětí na dovolených, a tak jsme tento nápad posunuli na 
podzim, kdy bude větší klid a prostor. A protože nám 
termín vyšel na 2. listopadu a je oslav Halloweenu 
všude plno, rozhodli jsme se pro tradičnější téma, a to 
dušičkovou stezku.

Chtěli jsme připomenout dětem, co je vlastně 
smyslem Dušiček, a zavzpomínat na ty, kteří již nejsou 
mezi námi. Báli jsme se, jestli bude tohle téma pro děti 
lákavé, ale brzy jsme se přesvědčili, že opak je pravdou. 
Přišlo na šedesát lidí, zasedací místnost na obecním 
úřadě, kde si děti mohly ze zavařovacích sklenic a listí 
vytvořit podle své fantazie přenosnou lucerničku, 
praskala ve švech. K dispozici bylo i tradiční dušičkové 
cukroví, a tak kdo měl hotovo, mohl ochutnávat. 

A když se setmělo, s překrásnými lucerničkami 
v  rukách děti vyrazily na svíčkami osvětlenou náves, 
kde byla připravená stezka s osmi zastávkami. 



www.kovarov.cz 
FB Obec Kovářov  25

Tel.: +420 382 594 218
obec@kovarov.cz

a hajánků. Návštěvníci měli dokonce možnost zakoupit 
a ochutnat sýry. Na jarmarku nechyběli ani žáci ze ZŠ 
Kovářov, kteří měli obrovskou nabídku svých výrobků. 
Ve stanu měla také své místo vánoční dílna pro děti 
a  dospělé, kterou vedla Kateřina a Tomáš Novákovi. 
Moc jim za to děkujeme.

Jarmark byl zároveň zpestřen vystoupením 
Pouličníků z Tábora, se kterými si všichni mohli 
zazpívat vánoční písně. Následovalo zahájení adventu 
paní starostkou Mgr. Gabrielou Zítkovou a panem 
farářem Mgr. Vavřincem Martinem Šiplákem, O. Prӕm., 
který zároveň posvětil adventní věnce. 

Zlatým hřebem slavnostního podvečera bylo 
hudební vystoupení. Dětský sbor ZŠ Kovářov pod 
vedením paní učitelky Veroniky Pšeničné zazpíval 
nádherné vánoční písně a na jejich vystoupení navázal 
Kovářovan a Kovářovská OPONA. Během této části 
programu se návsí nesly vánoční melodie a mnoho 
přihlížejících si zazpívalo a naladilo se na vánoční 
atmosféru. Nakonec děti ozdobily stromeček a vyvolaly 
si jeho rozsvícení. Na závěr byly děti odměněny 
sladkou dobrůtkou.

Na návštěvníky také čekalo občerstvení, kde 
si mohli dát horký čaj či punč. Petr Vencl měl připraven 
svařák, horký nealkoholický nápoj, výbornou 
gulášovou polévku a další pochutiny.

Na závěr patří obrovské poděkování rodině 
Urbanových z Vladyčína, kteří darovali opravdu 
krásný vánoční strom, a pracovníkům technického 
oddělení, bez nichž by stromečky nebyly téměř v žádné 
vesnici. Poděkování míří také ke skupině realizátorů 
nádherného vánočního betlému, který společně 
se stromečkem zdobí kovářovskou náves.

Helena Šeráková

Kultura, spolky, aj.

Ty  zahrnovaly informace o tom, jak vznikly Dušičky, 
a u každé byl malý úkol. Čekalo tam i milé překvapení, 
přišla je pozdravit dušička, kterou svými světýlky 
přivolaly. Vyprávěla pohádku o malé dušičce, která 
se ztratila, a o dušičkovém svátku, o tom, jak se dušičky 
mají v nebi. Všichni tiše naslouchali. 

Dušička tak odstartovala krátký průvod s lucernami, 
který skončil u nového hřbitova. Tam si děti mohly 
zazpívat hezkou píseň Dušičková od Ateliéru Písnička 
a zahřát se čajem. 
Za organizaci patří velké poděkování iniciátorce akce 
a  autorce pohádky a textů na návsi, Janě Hlavínové, 
kulturní referentce Heleně Šerákové, z kulturního 
výboru Lence Frýdlové, Barboře Riazanové a Boženě 
Kolorosové. Za osobité ztvárnění dušičky pak 
Vladimíru Mikulášovi a obci za finanční podporu.

Pavla Zelenková

Zájezd na muzikál Tarzan 
V sobotu 23.11. jsme měli možnost sdílet společně 

krásný kulturní zážitek, a to muzikál Tarzan v divadle 
Hybernia v Praze. 

Z Kovářova byl vypraven autobus do Prahy a zpět. 
Harmonogram celého dne nám vyšel na jedničku, takže 
po příjezdu na Hlavní nádraží jsme se společně 
přesunuli k divadlu Hybernia. Muzikál všechny 
účastníky zájezdu uchvátil, neboť výkony herců byli 
naprosto vynikající. Byli nadšení jak velcí, tak malí 
diváci. Po skončení divadla byla možnost zajít si 
na nějakou dobrotu nebo na procházku večerní Prahou.

Helena Šeráková

Zahájení adventu a rozsvícení 
vánočního stromu  

v Kovářově 
Adventní čas je jedním z nejkrásnějších období roku, 

kdy můžeme společně sdílet krásné sváteční chvíle. 
Touto chvílí bylo právě zahájení adventu a rozsvěcení 
vánočního stromečku v téměř všech částech 
Kovářovska. Každá vesnice si tuto slavnostní událost 
uspořádala po svém.

V Kovářově bylo zahájení adventu spojeno 
s  vánočním jarmarkem, jako tomu bylo minulý rok. 
Ještě před 15 hodinou se začal stan na návsi plnit 
jednotlivými prodejci, kteří se přijeli pochlubit svým 
krásným zbožím. Celkem k nám přijelo 12 prodejců. 
Návštěvníci měli možnost vybrat si z bohaté nabídky 
vánočního zboží, zahrnující adventní věnce, svícny 
a různé druhy ozdobiček. Dále zde byla velká nabídka 
šperků a náramků z různých druhů materiálů, výrobky 
z minerálů, svíčky, směsi čajů, vonných esencí, mastí, 
výrobků pletených z papíru, šitých postaviček 
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Kino ŠACHTA 
Vážení příznivci kina,

léto je již dávno za námi a na další letní kino se můžete 
těšit o velkých prázdninách 2025. Každopádně s naším 
týmem již dlouho přemýšlíme o promítání i v místním 
kině v KD. Menším podnětem k zprovoznění bývalého 
kina byl nápad Vládi Mikuláše z kovářovské OPONY. 
V  době dočasné nečinnosti divadelního spolku jsme 
totiž začali promítat již odehrané hry v původním 
obsazení. Stač i lo jen obnovit nebo nahradit 
audiovizuální techniku, což se mi podařilo, a mohlo se 
začít promítat. 
S naším kinem Šachta však přemýšlíme o promítání 
klasického filmu. Proto jsme pro Vás připravili akci 
s názvem: Vánoční setkání s promítáním filmu Pelíšky. 
Akce je plánována na neděli 22. 12. 2024 od 17:00 hod. 

v místním kinosále.  
Bude se nejen promítat 
fi l m P e l í š k y, a l e 
k  d i s p o z i c i b u d e 
i  občerstvení rodiny 
Venclových. Budeme 
tak moc i spo lečně 
diskutovat na téma 
kina, filmů, apod. Nebo 
jen prostě pohovořit se 
s o u s e d y 
v  předvánočním čase 
a  přitom zhlédnout 
film, který sice každý 
z n á , a l e n i k o h o 
neomrzí.

Budeme se na Vás všichni moc těšit a na viděnou v kině 
Kovářov.

Aleš Zeman

Obecní knihovna Kovářov 
PŘEDNÁŠKA ING. MARTINA 

ČERNÉHO: 110. VÝROČÍ OD ZAHÁJENÍ 
1. SV. VÁLKY

Ve čtvrtek 10. října byla v Obecní knihovně Kovářov 
uskutečněna přednáška Ing. Martina Černého na téma 
110. výročí od zahájení 1. sv. války. Pan inženýr Černý 
se od mala zajímal o historii a genealogii. Jeho zájem 
o  toto téma začal zjišťováním osudu jeho pradědy 
Škocha, který byl jako voják během 1. sv. války 
22  měsíců v zajetí v Rusku. Z jeho pátrání vzniklo 
několik publikací. Pan inženýr Černý také zpracovává 
rodokmeny a přednáší například na rodinných 
setkáních v okolí.

Této přednášky se zúčastnilo 19 zájemců, kteří byli 
informováni o životě před válkou a změnách na 

venkově. Dále o vzniku války, poplašných zprávách, 
životě během války v zázemí, vzpourách a protestech. 
Nechyběly ani informace o zajatcích, vojácích 
a  legionářích, vzniku republiky, sporech o území 
a  o  životě v nové republice. Nejzajímavější téma se 
týkalo příběhů vojáků z Kovářovska.

BESEDY V KNIHOVNĚ
Během podzimu se v knihovně konaly besedy pro 

Mateřskou školku a školní družinu. 
Děti z MŠ Kovářov se dozvěděly, jak vzniká kniha, 

jak to funguje v knihovně a následně jsme společně 
zhlédly krátkou pohádku, na kterou navázaly záludné 
otázky a také pohádkový kvíz a poznávačka. Děti měly 
možnost v knihovně malovat obrázky, prohlížet knihy 
a společně jsme skládaly skládačky a dokonce 
vytvářely ozdobičky na vánoční strom na náves.
Žáci ze školní družiny ZŠ Kovářov přišli zrovna 

v  době halloweenu a dušiček. Byli také seznámeni 
s  provozem knihovny, s tím jak vzniká kniha 
a následně jsme si povídali o halloweenu a dušičkách, 
na které byl navázán pohybový kvíz po knihovně. 
Myslím, že jsme si společné chvíle naplno užili.

Do naší knihovny přibyly také nové věci. Z dotace 
Jihočeského kraje byl do knihovny pořízen gravírovací 
stroj, který bude využíván při besedách, k tomu 
notebook a různobarevné sedací vaky (taburety). 
Ty  jsou již hojně využívány zejména dětskými 
návštěvníky knihovny. Více o dotacích na str. 14.

V prosinci byly také nakoupeny nové knihy, takže 
bude opravdu z čeho vybírat.

Helena Šeráková
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mimořádných událostí a  při pomoci občanům a  obci. 
Za to jim patří velký dík.

Dovolte mi, abych Vám popřál klidné prožití vánočních 
svátků a v Novém roce hodně štěstí, zdraví a úspěchů.

Zdeněk Brůžek, starosta okrsku Kovářov

SDH KOVÁŘOV 
Vážení spoluobčané, sestry a bratři hasiči,

nastává čas vánočních svátků, bilancování 
uplynulého roku 2024. 
Tak jako každý rok je náš sbor 
povinen ukončit kalendářní rok 
členskou valnou hromadou, kde 
budeme skládat účty sobě, OSHČMS 
v  Písku a  následně finančnímu 

úřadu. Musím konstatovat, že jsme dobrovolní hasiči, 
kteří svou činnost dělají zcela zdarma, ve svém volném 
čase a  často na  úkor rodiny. Tuto činnost děláme 
z  přesvědčení a  pokorou pomoci bližnímu. To je ten 
hlavní důvod naší práce. I  v tomto odcházejícím roce 
jsme se  snažili pracovat dle plánu, který jsme si jako 
sbor odsouhlasili. Podařilo se  nám znovu po  dlouhé 
pauze uspořádat tradiční hasičský ples, který se konal 
v  Kovářově 24.  2. 2024. Dále hasiči připravili 
30. 4. 2024 hranici při akci pálení čarodějnic. Sbor prošel 
v  květnu prověřovacím cvičením v  požárním sportu 
a připravenosti techniky při oslavě výročí založení SDH 
Lašovice, kdy se naše družstvo žen umístilo na 2. místě 
a  družstvo mužů rovněž na 2. místě. Společně s  obcí 
Kovářov jsme pořádali v  červnu tradiční dětský den. 
Dále jsme byli nápomocni při akci drakiáda 
v Kovářově. 

Nesmím opomenout události ze  září, kdy část 
republiky zasáhly ničivé povodně. Náš sbor se připojil 
k výzvě obce Hrejkovice na hmotnou pomoc obci Česká 
Ves na  Jesenicku, kdy uvolnil z  prostředků sboru 
finanční částku ve  výši 5 000 Kč. Za  tu nakoupil 
potřebné věci (pitnou vodu, dezinfekční prostředky, 
pracovní nářadí, hygienické potřeby) a  dále zajistil 
po  dohodě se  starostkou obce Gabrielou Zítkovou 
shromáždění materiálu od  občanů obce Kovářov 
v  hasičské zbrojnici Kovářov a  následný přesun 
na centrální sběrné místo v Hrejkovicích. 

V  roce 2025  si náš sbor připomene 140.  výročí 
od  svého založení. První slavnostní akcí bude tradiční 
ples a  dále pořadatelství soutěže v  požárním sportu, 
které se  bude konat v  květnu (termín bude včas 
zveřejněn).

Několik slov k práci zásahové jednotky JPO 3
Jednotka zasahovala do 4. 12. 2024 celkem u 32 událostí, 
a to 3x požár, 16x technická pomoc (likvidace obtížného 
hmyzu, odstranění překážek z komunikace, monitoring 
vodních toků na  území obce Kovářov), 13x  ostatní 
pomoc (řízení dopravy, ostatní). Tyto události jsou 

Kultura, spolky, aj.

SH ČMS – OKRSEK KOVÁŘOV 
Vážení spoluobčané,
dovolte mi, abych Vás seznámil s  činností hasičů 

okrsku Kovářov a  jeho výboru 
v tomto roce.
Letošní rok utekl jako voda 
a na našem okrsku se událo spoustu 
věcí.
Okrsek Kovářov má ke konci roku 
336 členů v 10  sborech, z  toho 77 
žen. Č lenská základna roste 

a  věkový průměr se  snižuje, a  to zejména přijímáním 
nových členů. Je mi líto, že na našem okrsku, který je 
druhý největší v okrese Písek, žádný sbor nemá mladé 
hasiče. Pevně doufám, že se do budoucna tato situace 
změní.

Výbor okrsku se  zatím sešel třikrát. Jsem rád, že 
každé SDH má ve VV svého zástupce.

V  březnu se  ve spolupráci s  HZS v  Písku konalo 
školení pro nové velitele jednotek SDH. Z  našeho 
okrsku se  školení zúčastnilo všech 5 velitelů jednotek, 
kterým toto školení chybělo. Čtyřicetihodinový kurz 
všichni absolvovali, a  to znamená, že všech 9 jednotek 
obcí má dnes řádně proškolené velitele i strojníky.

11. května se uskutečnilo okrskové kolo v požárním 
sportu. Letos se soutěže zhostily Lašovice v rámci oslav 
55.  výročí založení sboru. V  kategorii mužů si pohár 
za  první místo nakonec odvezlo družstvo Vepic 
a v kategorii žen tým z Předbořic.

Velké díky patří všem hasičům z  Lašovic 
za  výbornou organizaci celého dne i  všem ostatním, 
kteří se oslav zúčastnili.

V sobotu 1. června se na stadionu v Milevsku konalo 
okresní kolo v  požárním sportu. Letos si účast 
v  Milevsku vybojovali hasiči z  Vepic a  jejich první 
představení na  okresním kole dopadlo nejlépe jak 
mohlo. SDH Vepice zvítězil v  kategorii 35+. Děkuji 
za vzornou reprezentaci okrsku Kovářov.

V červnu se zástupci našeho okrsku zúčastnili oslav 
160.  výročí založení Sdružení hasičů Čech, Moravy 
a Slezska. Při této příležitosti pořádalo celostátní setkání 
historických praporů sborů dobrovolných hasičů 
na náměstí Zachariáše z Hradce v Telči. Této velkolepé 
oslavy se  zúčastnilo téměř 700  historických praporů 
z celé ČR.

V současné době se opět začaly konat výroční valné 
hromady ve všech sborech, kde hasiči hodnotí uplynulý 
rok a plánují rok nadcházející. Výroční valná hromada 
okrsku se uskuteční v polovině února.

Nepř í jemné starost i nám dě lá př ibývaj íc í 
administrativa a  poplatky spojené s  rejstříkem sportu 
a národní sportovní agenturou.

Hasiči z  místních částí pořádají také spousty 
kulturních a  společenských akcí, jako jsou dětské dny, 
zábavy, starají se o své obce, jsou k dispozici v případě 
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evidovány na KOPIS České Budějovice. Děkuji členům 
jednotky za  výbornou práci, při které odpracovali 
149 hodin.

Dovolte mi, abych Vám všem popřál pevné zdraví, štěstí, 
lásku a příjemné prožití vánočních svátků v rodinném kruhu, 
trpělivost, toleranci a respekt do roku 2025.

SDH KOVÁŘOV VÁS ZVE NA 16. HASIČSKÝ PLES, 
KTERÝ SE KONÁ 22. 2. 2025 

OD 20 hod. V KULTURNÍM DOMĚ KOVÁŘOV.
K TANCI A POSLECHU BUDE HRÁT HUDEBNÍ 

SKUPINA MIX TÁBOR
Josef Grůbr

Starosta SDH Kovářov
Velitel zásahové jednotky

SDH LAŠOVICE 
Vážení a milí spoluobčané, blíží se nám konec roku, 

a  proto bychom se  s  Vámi chtěli podělit o  události 
z tohoto roku. 

V  únoru jsme pořádali dětský karneval, který 
pokračoval večerní zábavou se  Třemi veterány 
(Pučmeláky). 

30. 4. 2024 jsme ozdobili a postavili máj. Dne 11. 5. 
2024 následovaly oslavy našeho výročí SDH (55  let). 
Zde bych rád poděkoval našim členům a  členkám 
za  přípravu oslav. Velký dík pak patří našemu 
ženskému družstvu, které na oslavách soutěžilo poprvé 
a  nevedlo si vůbec špatně. Zvláštní poděkování míří 
také k našim dříve narozeným členům, kteří se zhostili 
ukázky s naší starou stříkačkou. 

Dále pak 15. 6. 2024 následoval dětský den a svěcení 
praporů v  Telči, kam naše jednotka společně s  jinými 
SDH našeho okrsku vyrazila. 

Na  podzim byl dokončen projekt prodloužení 
vodovodu, za  to patří velký dík obci, zvláště pak paní 
starostce. V pátek 6.  12.  2024 jsme rozsvítili stromeček 
a přivítali Mikuláše s čerty. 

Jsme rádi, že s  námi naše aktivity hojně sdílíte 
a doufáme, že tomu bude i nadále. 

Již 22.  2. 2025  budeme pořádat v  KD Zahořany 
dětský karneval, po  kterém bude následovat zábava. 
Rádi Vás přivítáme, ať na karnevalu či večerní zábavě.
Ještě jednou bychom Vám chtěli poděkovat za přízeň, popřát 
do nového roku hodně štěstí, zdraví a sil, abychom se i nadále 
mohli setkávat.

S pozdravem
SDH Lašovice

SDH ZAHOŘANY 
V sobotu 17. 8. 2024 se veteráni SDH Zahořany 

zúčastnili 8. ročníku Soutěže starých stříkaček 
ve  Slabčicích, kde skvěle reprezentovali naší obec. 
Umístili se na krásném třetím místě, čímž dokázali, že 
jak oni, tak ani zahořanská historická koňská stříkačka 
ještě zdaleka nepatří do starého železa. 

Následně probrali novinky i zkušenosti při 
přátelském sousedském posezení a už nyní se nemohou 
dočkat, až se příští rok účastní znovu.

Na přelomu letošního září a října SDH pokračovalo 
v opravách Kulturního domu Zahořany. Došlo 
k  rozebrání a následné renovaci schodů, položení 
zámkové dlažby, upevnění železné čistící rohožky 
a zpevnění římsy terasy. Vzhledem k tomu, že schody 
vedou kromě klubovny i k místnímu obchodu, výrazně 
se tak zvedl komfort a bezpečí v každodenním životě 
všem, hlavně pak starším obyvatelům obce.

V rámci pomoci oblastem zasažených povodněmi 
věnovalo SDH Zahořany 10 000 Kč na konto organizace 
Člověk v tísni.
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Betlém na kovářovské návsi 
V předvánočním čase se i v Kovářově slavnostně 

rozsvítí stromeček a vznikne tak půvabná kulisa 
na kovářovské návsi. Vždy na ní ale něco málo chybělo, 
a to byl betlém. A tak vznikla diskuze, jak by mohl 
vypadat. Objevily se návrhy na betlém keramický nebo 
vyřezaný z lipového dřeva. Nakonec zvítězilo nadšení 
skupinky místních občanů, kteří přišli s nápadem 
betléma stínového. Ten má velkou výhodu, jak jste si už 
určitě všimli. Můžeme se jím kochat, i když je tma. 
Předvánoční náves tak dostala vedle nasvíceného 
kostela, sv. Jana Nepomuckého a vánočního stromečku 
další krásný světelný prvek. Veliký dík patří 
nadšencům, kteří návrhu a výrobě betlému věnovali 
svůj čas, krásně ho zpracovali ze dřeva, kometu 
a  svatozář vytvořili z pryskyřice, a ukázali tak velkou 
řemeslnou zručnost. Za finanční podporu patří dík obci 
Kovářov.

Pavla Zelenková

Kultura, spolky, aj.

23. listopadu proběhl již tradiční výlov rybníku 
Jevan, který letos bohatým úlovkem potěšil všechny 
zúčastněné. Množství ryb bylo opravdu veliké, stejně 
jako návštěvnost akce. Ta byla, jako každý rok, 
zakončena posezením v místní klubovně, kde mohl 
každý, kdo přišel, vyhnat chlad z prokřehlých končetin 
a pochutnat si na čerstvě pečené rybě.

30. listopadu se pak v Zahořanech na návsi konalo 
rozsvěcení vánočního stromku. Všechny potěšila hojná 
účast, dospělé i děti bavil kromě jiného i pan Advent se 
svojí půvabnou asistentkou. Ti se postarali kromě 
zábavy i o hudební doprovod. Malí i velcí dostali 
do  rukou triangly a za jejich hojného doprovodu 
společně zazpívali koledy a příjemně se naladili 
na nadcházející čas adventní.

SDH Zahořany by rád poděkoval všem sousedům 
nejen z naší, ale i okolních vesnic za to, že se společně 
s námi účastní všech akcí a že pomáhají spoluvytvářet 

přátelskou a milou atmosféru, která v dnešní uspěchané 
době není zdaleka běžná. 

Vážíme si vaší podpory, přejeme vám požehnaný Advent, 
krásné svátky, bohatou nadílku pod stromečkem a hodně 
štěstí, zdraví, lásky a úspěchů do nového roku. Těšíme se na 
všechna další setkání!

SDH Zahořany
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Čakovice a  s zatím dostatečným náskokem před 
sestupovými příčkami.

Družstvo mužů v  okresním přeboru je po  první 
polovině soutěže na 7. místě z celkových 9 týmů.

Naši mladí hráči a  hráčky pokračovali v  účasti 
na krajských bodovacích turnajích po celém Jihočeském 
kraji. Na zářijovém turnaji mladšího žactva (U13) v ČB 
se povedl Janu Škochovi dosud nejlepší výsledek jeho 
kariéry. Po  postupu ze  základní skupiny (jako 
nenasazený vyhrál dvakrát 3:2) se  dostal až 
do semifinále, kde na svého soupeře už nestačil. Získal 
tedy velmi dobré 3. místo. V soutěži dívek byla Nikola 
Dvořáková druhá v  útěše a  Marie Škochová třetí 
v  útěše. Ve  čtyřhrách se  Honza Škoch umístil opět 
na třetím místě a Nikola Dvořáková s Marií Škochovou 
obsadily také třetí místo.

Na říjnovém turnaji nejmladšího žactva (U11) 
ve  Velešíně obsadila Monika Podlahová celkové 
5. místo a Dominik Bučko místo sedmnácté. 

20.  října se  ve Vyšším Brodě na  turnaji mladšího 
žactva kovářovským zástupcům ze  základních skupin 
postoupit nepodařilo, ale v útěše už si vedli dobře. Jan 
Škoch se  probojoval až do  jejího finále, ve  kterém 
bohužel prohrál. Obdobně si vedla jeho sestra Marie 
Škochová, která skončila v útěše dívek také na 2. místě. 
Třetí místo z  útěchy přidala Nikola Dvořáková. 
Ve  čtyřhře Honzík spolu s  hráčem Dorockým z Volar 
skončil 5. – 8. z 11 dvojic a Mája s Nikčou skončily páté 
z pěti dvojic.

Sport v obci

TTC KOVÁŘOV 
Trochu s  obavami vyhlížel klub TTC Kovářov 

zahájení 2.  ligy žen, protože hned v prvním dvoukole 
byly nalosovány velmi těžké soupeřky, navíc v  jejich 
domácím prostředí. Výsledky však předčily očekávání. 
První utkání 12. 10. 2024 proti TJ Sokol Plzeň V. skončilo 
po divokém průběhu remízou 5:5. Domácí hráčky vedly 
2:0, potom hostující kovářovské hráčky otočily na 4:2 
ve  svůj prospěch. Po  třech bodech plzeňských hráček 
se  skóre převrátilo na 5:4 a  bod zachránil Kovářov až 
v  posledním zápase, který Nela Horká vyhrála těsně 
3:2.

Ve stejný den odpoledne přejížděly kovářovské 
hráčky do Prahy na utkání s TJ Sokol Stodůlky. Domácí 
hráčky ještě před dvěma lety hrály 1.  ligu, takže 
se  očekávaly těžké zápasy. Avšak pražské hráčky 
se  potýkaly se  zdravotními problémy, takže utkání 
skončilo poměrně jasně 7:3 pro Kovářov. O dva týdny 
později hostil Kovářov dopoledne TTC Elizzu Praha B, 
kterou porazil po  dobrém výkonu 7:3. Dopoledne 
zavítalo do Kovářova družstvo SKST Vlašim C, které 
zde prohrálo jasně 9:1, ale co do herního stylu zanechalo 
velmi dobrý dojem. Po těchto úspěšných 4 kolech a díky 
některým překvapivým výsledkům ostatních družstev 
se  TTC Kovářov ocitl na 1. místě tabulky 2.  ligy, což 
bylo hodno zaznamenání do klubové kroniky.

Další dvoukolo 9. 11. 2024  přineslo první prohru. 
Dopoledne přijelo do  Kovářova družstvo Slovan KST 
Bohnice A, v  plném pětičlenném obsazení. Domácím 
hráčkám nevyšla úvodní čtyřhra, obvykle jejich silná 
stránka. Prohrály ji celkem jasně a  od  té doby již jen 
dotahovaly náskok soupeřek. U nich vynikla ostřílená 
Veletová, která porazila všechny tři kovářovské hráčky, 
i když vždy jen těsně. Katka Ďurišová s ní prohrála 2:3, 
když vedla 2:1, ve  čtvrtém setu 10:8, ani to však 
nestačilo. Utkání nakonec tedy skončilo trochu 
nešťastnou prohrou 4:6. Odpolední utkání už bylo opět 
na vítězné vlně. TJ Slavoj Praha zde předvedl bojovný 
výkon, ale na  Kovářov to nestačilo, domácí hráčky 
vyhrály 9:1. I přes jednu porážku se tým TTC Kovářov 
udržel na průběžném 1. místě tabulky.

Poslední pražská mise se bohužel nevydařila. Naše 
ženy prohrály velmi těsně v Čakovicích 4:6 a stejně tak 
i  se  Spartou D. V  obou případech rozhodovaly 
maličkosti, tentokrát bohužel v  náš neprospěch. 
7.  prosince se  hrálo poslední utkání první poloviny 
soutěže na  Sokolu České Budějovice. Vyrovnaný 
a  napínavý souboj skončil smírnou remízou. Čtyři 
zápasy se  hrály na plných pět setů a  i v  nich to bylo 
nerozhodně – dva vyhrály kovářovské hráčky, dva 
domácí. Z  našeho družstva získala všechny tři body 
kapitánka Radka Horká, škoda čtyřhry, která nevyšla. 
Kovářovské druholigové družstvo tak přezimuje 
v  tabulce na 5.  místě, se  ztrátou 4  bodů na  vedoucí KBT mladšího žactva ve Vyšším Brodě (foto: Michaela Škochová)
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na domácí půdě: v sobotu 25. 1. 2025 pro starší žactvo 
(U15) a v neděli 26. 1. 2025 pro žactvo mladší (U13).
Členové TTC Kovářov přejí všem příjemné prožití svátků 
vánočních a úspěšný nový rok 2025.

František Špeta, Bára Riazanova

⚽  Fotbalový oddíl TJ ZD 
Kovářov, z.s. ⚽  

V nových mistrovských soutěžích si kovářovští hráči 
vedli velice dobře. Muži „A“ v 7.  lize 
přezimují na prvním místě a mužům „B“ 
patř í s třed tabulky. Po  skončení 
dorostenecké kategorie se  celkem daří 
mladé hráče zapracovávat do mužských 
kategorií, a  to je ten správně nastavený 
směr kovářovského fotbalu. 

Pro pokračování fotbalu v  Kovářově je velice 
důležitá práce s mládeží, a  i když dětí, co chtějí hrát 
fotbal, není mnoho, tak s  těmi, co mají zájem, musíme 
pracovat a rozvíjet je. Toto je jeden z hlavních cílů TJ ZD 
Kovářov.

MUŽI „A“
Hodnocení trenéra Filipa Škocha: „Po  sestupu 

z  1.A  třídy nás čekala po  několika letech 1.B. Sezonu 
jsme zakončili na 1.  místě s  počtem 32  bodů, což je 
myslím úspěch. Podařilo se nám ustálit kádr a  zapojit 
končící místní dorostence, což mi osobně udělalo 
velkou radost. Kluci získávají po  boku starších hráčů 
cenné zkušenosti a  stále se  zlepšují. Jinak soutěž je 
výkonnostně slabší než A  třída, ale i  přesto je docela 
vyrovnaná a  každý může porazit každého. My jsme 
prohráli pouze jeden zápas venku v  Protivíně. Teď 
máme do 17.  ledna pauzu a  poté zahájíme zimní 
přípravu, která bude probíhat 3x týdně a máme v plánu 
soustředění v  Borovanech u  Českých Budějovic. 

Rozjednána jsou i  nějaká přátelská utkání a  o těch 
budeme případně informovat. Závěrem bych chtěl 
poděkovat obci Kovářov, sponzorům za  finanční 

16. listopadu v Lipí na turnaji mladšího žactva (U13) 
podstoupil Honza Škoch ze  skupiny, v  pavouku ale 
neuspěl . Monika Podlahová ve  svém prvním 
zkušebním startu ve  vyšší kategorii vyhrála soutěž 
útěchy, což byl její doposud největší úspěch. Ve  formě 
byla i  na  dalším turnaji v  Lomnici nad Lužnicí, kde 
na  turnaji nejmladšího žactva obsadila ve  dvouhře 
výborné třetí místo. Stále se  zlepšující Dominik Bučko 
statečně bojoval, prohrál však několik svých zápasů 2:3 
a skončil na celkovém 17. místě.

V prosinci se naše nejmladší žactvo jelo seznámit, jak 
vypadá úroveň na celostátních turnajích. Dvoudenního 
turnaje ve Vlašimi se zúčastnilo 40 chlapců a 30 dívek, 
hrálo se  na 17  stolech a  za  Kovářov bojovali Monika 
Podlahová a Dominik Bučko. Monika ve skupině jeden 
zápas vyhrála a v pavouku útěchy jednou postoupila – 
2 výhry na  celostátním turnaji je skvělý výsledek. 
Dominik ze  skupiny také nepostoupil, v útěše už hrál 
lépe, ale na výhru to bohužel nestačilo. Oba dva se ještě 
zúčastnili dovednostních soutěží, kde rozhodně 
nezklamali. Věříme, že z  turnaje si odnesli cenné 
zkušenosti, které v budoucnu zúročí.

Dorostenec prvním rokem Václav Slaba absolvoval 
dva turnaje kategorie U17, a to 15. září na Sokole České 
Budějovice skončil na 11. - 12.  místě, 3.  listopadu 
ve  Strakonicích byl 5 . – 8 .  a 17.  l istopadu 
ve  Štěpánovicích byl osmý. V  průběžném pořadí 
dorostenců tak drží 10. příčku z 22 účastníků. Ve čtyřhře 
společně s  Filipem Batystou z  Prachatic obsadil 
na všech turnajích 3. místo.

V  listopadu jsme opět začali se čtvrtečními tréninky 
pro předškoláky z  kovářovské MŠ. V  lednu nás čeká 
uspořádání dvou krajských bodovacích turnajů 

KBT mladšího žactva v Lipí (foto: Mája Bučková)
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Tabulka podzimní části: I.B třída mužů – sk.„C“ – 7. liga
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a  Bernarticích, které budou součástí naší jarní 
přípravy. V Kovářově máme skvělou partu dětí, proto 

i  my trenéři věříme v  dobré výsledky v  jarní části 
sezóny.“

MLADŠÍ PŘÍPRAVKA SPOL. KOVÁŘOV/ 
HRAZÁNKY

Mladší přípravka se potýká s nedostatkem hráčů. 
Kdyby někdo věděl o  klukovi (ročník narození 
2016-2017), kterého baví fotbal, ozvěte se! Rádi ho 
mezi námi přivítáme! Díky spolupráci s Hrazánkami 
se  tým prozatím rozšířil o  jednoho hráče, ale budeme 
se  snažit přivést další hráče. I  přes úzký kádr děti 
fotbal baví a  v  doslova našlapané soutěži (14  týmů 
v OP Písek) se jim se střídavými úspěchy daří. V zimní 
přestávce se  hráči zúčastní Memoriálu Vráti Pekla 
v  Milevsku a  také dalších halových turnajů 
v Milevsku, v  Čimelicích a v Bernarticích. Děkujeme 
rodičům, že podporují své děti v nadšení pro fotbal.

MINI PŘÍPRAVKA
Děti v  mini přípravce se  pravidelně scházejí 

na  trénincích a zúčastnily se  se turnajů pro začínající 
fotbalisty 3+0 v  Chyškách a  v Milevsku. Přes zimu 
budou děti trénovat ve středu v  tělocvičně místní ZŠ. 
Noví zájemci jsou vítáni!

Jménem fotbalového výboru děkujeme těm, kteří 
se  aktivně zapojují do  chodu kovářovského fotbalu. 
Dále také rodičům mladých hráčů a  hráček a  našim 
fanouškům. V neposlední řadě děkujeme za podporu 
obci Kovářov a všem sponzorům! Jsme vděčni, že nám 
umožňujete dělat sport, který nás baví. 
Za TJ ZD Kovářov přejeme klidné prožití vánočních svátků, 
hodně zdraví a pohody do nového roku 2025.

Tomáš Janeček

podporu, klukům z  výboru TJ ZD za  péči o  klub 
a  fanouškům za  podporu při domácích a  venkovních 
zápasech. Děkuji také klukům z mužstva a realizačního 
týmu za docházku. Všem přeji vše nejlepší do nového 
roku a v březnu na hřišti na Hůrkách Ahoooj.“

MUŽI „B“
Od dorostu přešlo k  mužům „B“ trenérské duo 

L.  Škoch a L. Faukner, kterým se podařilo stabilizovat 
kádr. Především se do týmu začlenili bývalí dorostenci, 
ale také hráči, kteří si dávali nějaký čas od  fotbalu 
pauzu. V  polovině sezóny je 6. místo a 19  bodů jistě 
úspěchem, ale jak známe trenéry, tak budou chtít vidět 
„béčko“ na konci sezóny ještě o nějakou tu příčku výše.

MLADŠÍ ŽÁCI SPOL. KOVÁŘOV/ HRAZÁNKY
Hodnocení trenéra Petra Jandy: „V  uplynulé 

podzimní části sezóny 2024/2025 náš tým v  kategorii 
mladší žáci sehrál vyrovnaná utkání. Děti poznaly, že 
dokáží hrát opravdu s  každým. Rozhodují již detaily, 
fyzická a  technická připravenost. Naše družstvo 
přezimuje na dobrém 7. místě se 13 body, kdy vyhráli 
4  zápasy, jeden remizovali a 4 prohráli. Na  třetí místo 
ztrácíme 5  bodů, což svědčí o  vyrovnanosti soutěže. 
Věříme, že děti tyto výsledky motivují k  lepším 

výkonům a můžeme být na konci sezony klidně i druzí. 
Hned po vánočních svátcích jsme přihlášení na tradiční 
halový turnaj Memoriál Vráti Pekla do  Písku, pak 
bychom měli absolvovat v  lednu a  v únoru nově 
vzniklé turnaje na  okresní úrovni v  Čimelicích 

Tabulka po podzimní části: OS III. třída muži – 9. liga

Tabulka po podzimní části: OP mladší žáci

Mladší žáci TJ ZD Kovářov

Sport v obci
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jsem pro Rustyho našla vyhovující management. 
Ve výběhu máme postavený trek, aby byli koně neustále 
v  pohybu. Přes zimu jsem začala Rustyho dekovat, 
teplo by prý mělo jeho svalům ulevit. Musím zaťukat, 
že od těchto všech změn je Rusty de facto normální kůň, 
neleká se  každého šustnutí, jezdecky je mnohem 
ochotnější a  žádné svalové záchvaty se  u  něj už 
nevyskytují. Samozřejmě jsou dny, kdy ho bolí záda 
a zadní nohy, ale naštěstí už nestává, že by se několik 
dní nemohl pohnout z místa. 

Letos z  jara jsem se  rozhodla zkusit naše první 
závody v  sedle, konkrétně seriál závodů Seesee cup. 
Doma na  jízdárně jsme zvládali jezdit i  úplně bez 
uždění a  bez sedla, a  tak bylo načase posunout nás 
někam dál. První závody neměly úplně nejlepší 
výsledky, ale všechny starty jsme dokončili, což bylo 
cílem. Rusty byl prvně v  hale, takže se  pochopitelně 
všeho bál. Z  dalšího kola už jsme vezli domů pohár 
a první kvalifikaci na mistrovství republiky. Třetí kolo 
jsem si plně užila i  s vykloubeným malíčkem u  ruky, 
Rusty to téměř odjezdil za mě a já se jen krásně vezla.

Zúčastnit se  s Rustym MČR pro mě byla obrovská 
čest. Nikdo nevěřil, že by mohl být vůbec kdy plně 
jezditelný. A  najednou jsem s  přívěsem přijížděla 
do  Zduchovic, kde se  třídenní mistrovství od 10.  do 
13. října konalo. 

Startovalo se  dvoukolově a  vítězné pořadí 
se  sestavovalo sečtením bodů. Hodnotit přijela 
rakouská rozhodčí Johanna Vorraber a z Francie přiletěl 
Nicolas Perrin. V  pátek jsme začínali prvním kolem 
rančovních disciplín, které simulují práci koně na ranči. 
Dařilo se  velice, ze  tří startů jsme drželi tři medaile. 
Sobota začala prvním kolem all aroundových disciplín, 
kde se  hodnotí i  stavba koně a  je žádáno pomalejší 
tempo koně. Rusty se  opět snažil a  v in hand trailu 
držel první místo s  nejvyšším skóre z  celých závodů 
vůbec. V mezi pauze nám byla nabídnuta individuální 
lekce s rozhodčím Nicolasem Perrinem, který rozhoduje 
nejvyšší evropské i  světové soutěže. Toho jsem ihned 
využila a  odnesla si nejen cenné rady, ale především 
obrovskou pochvalu. Nicolasovi se líbil můj styl ježdění 

Rusty, kůň se svalovou 
myopatií, mistrem republiky 

ve westernovém ježdění 
Rusty je desetiletý kříženec amerického quarter 

horse a  českého teplokrevníka. Narodil se v Bavorově, 
kde vyrůstal na pastvinách s dalšími hříbaty a nepřišel 
do  kontaktu s  lidmi. Vybrala jsem si ho ke  svým 
15. narozeninám jako dárek od rodičů.

Lákala mě představa ochočit si vlastního koně a vše 
ho sama naučit. Můj tehdejší trenér Vašek Bláha mi 
přijel Rustyho odchytit do  lasa, abychom ho mohli 
odvézt. Několik dní mi trvalo se k němu vůbec přiblížit. 
Po  půl roce už uměl nosit sedlo a  chodil s  námi 
na  vyjížďky u  sedla druhého koně. Když mu byli tři, 
začala jsem ho pomalu obsedat. Šlo to skvěle, začínali 
jsme bez sedla a pouze na ohlávce. Jenže pak se začaly 
objevovat problémy. Za  dva roky divokého života si 
zafixoval v hlavě, že před nebezpečím se musí utíkat, 
hodně rychle a hodně daleko. A tak začala má éra pádů, 
respektive seskoků ze  splašeného koně, který nešel 
žádným způsobem zastavit. Nikdo nerozuměl tomu, 
proč se plaší, když nebylo čeho.

Začalo se  tedy pátrat po  zdravotní stránce. 
Objevovaly se u něj stavy, kdy přestal hýbat zadníma 
nohama a několik hodin pouze stál na místě. Několik 
odborníků mi ho odepsalo se  slovy, že nebude nikdy 
vhodný k  ježdění. Jedinou naději nám dal vyhlášený 
koňský ortoped MVDr. Eim. Rustyho jsem nakonec 
odvezla do Malenic k Tereze Třeštíkové, která mě učila 
s  Rustym pracovat ze  sedla a  zvládat jeho záchvaty 
paniky. Splašil se  například po zašustění bundy nebo 
popondání otěží v ruce. Po návratu domů se u něj opět 
objevily stavy, kdy z ničeho nic nebyl schopný pohnout 
zadníma nohama. Veterinářka mu z krve zjistila vysoký 
počet enzymů, tak se další vzorek poslal do Německa 
a  za  pár dní mi přišel Rustyho pozitivní výsledek 
na  PSSM1, zjednodušeně genetickou svalovou 
myopatii. 

Nemoc, která postihuje svaly, způsobuje jejich náhlé 
tuhnutí či třesení, dále negativně ovlivňuje psychiku 
koně, a pokud mu není sestaven vyhovující managment 
včetně bezsacharidové stravy, může docházet 
k nevratnému poškození svalů a  tím i k předčasnému 
úmrtí koně. Většina koní s  touto nemocí dokáže jako 
rekreační kůň fungovat, ale jsou i případy, kdy je kůň 
pouze jako společník a  není schopný žádné práce. 
Avšak ve sportu se s takovým koněm nesetkáte.

Tehdy jsem si myslela, že se  nám zbořil celý svět. 
Nic jsem o tom nevěděla a o to víc z toho měla strach. 
Našla jsem výživářku, která mu sestavila kompletní 
stravu. Četla jsem různé články, našla facebookovou 
skupinu, kde lidé sdílejí své rady ohledně této nemoci, 
a  z toho všeho čerpala. Celkem dva roky trvalo, než 
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s Rustym, prý ho jezdím očima a používám velmi jemné 
pomůcky. Nejvíce pochvaloval Rustyho po  té, co jsem 
mu sdělila, že trpí PSSM onemocněním. Odpoledne 
pokračovalo druhým kolem rančovních disciplín.

Na poslední start už Rusty neměl sílu, ale předchozí 
starty se  povedly více než dobře a  nám přibyly dva 
krásné tituly – mistři a  II. vícemistři ČR. Zlato jsme 
získali v  disciplíně Stezka odvážného koně, což je 
ranchovní trail s  koněm na  ruce. Úloha obsahuje 
například otevírání pevné branky, ustupování a couvání 
mezi klády, tažení břemene nebo vyslání koně cvalem 
do určitého prostoru. Absolvovali jsme to bez ohlávky 
a  tím získali bonusové body. Bronzovou medaili jsme 
vybojovali v  disciplíně Ranch riding, kde se  jezdí 
předepsaná úloha. Když jsme stáli uprostřed arény 
za doprovodu české hymny, ukápla mi nejedna slza.

Proběhla mi hlavou celá naše cesta s Rustym, kterou 
jsem už tolikrát málem vzdala. Navíc nás přijela 
podpořit celá rodina, seděli na  tribuně a  tleskali. 
Mamka s taťkou nás podporují furt a všude, za to jsem 
jim moc vděčná. Přijel můj přítel s  jeho rodiči, teta 
se  strejdou, babička, a  dokonce i  brácha, který mi 
ve vtipu před startem slíbil tisícovku za zlatou medaili. 
Tak nám přispěl na startovné :-). 

V  neděli jsme ještě startovali v  druhém kole all 
aroundových disciplín. Rusty už byl unavený a bolavý, 
nikdy dříve nebyl ustájený v  boxu, a  tak to nenesl 
dobře. Cílem bylo už pouze odběhnout ve zdraví zbylé 
starty, což se nakonec podařilo. Získali jsme ještě čtvrté 
místo z disciplíny Showmanship at halter, předvádění 
koně na  ohlávce. In hand trail, kde jsme drželi zlato, 
jsme dokončili sedmí, bohužel se  Rustymu povedlo 
naťukat do téměř všech kavalet a získat tak tučné konto 
penalt. V  trailu ze sedla jsem musela z bezpečnostních 
důvodů vynechat branku, což nás automaticky 
posunulo na poslední místo. Přesto mi nezbývalo než 
Rustymu poděkovat za  to, co pro mě udělal. Soupeřil 
s koňmi, jejichž pořizovací cena byla o jednu nulu vyšší 
než Rustyho a jejichž jezdecká schopnost byla na úplně 
jiné úrovni než naše. I  tak se  jim dokázal postavit, 
a dokonce velkou část z nich porazit. Dal do toho úplně 
všechno a  já moc dobře vím, že to dělal pro mě za celé 
ty roky, kdy jsem se  o  něj starala a  snažila se  mu 

Sport v obci/Ostatní

pomoct. Vrátil mi to s  pořádným úrokem a  opět 
potvrdil pravidlo, že když se chce, všechno jde.

Závěrem naší první jezdecké sezóny byl galavečer 
v  Mladé Boleslavi, kde se  vyhlašovali celoroční 
šampióni. Zúčastnili jsme se  všech kol a  nasbírali 
celkem velký počet bodů. Odvezli jsme si čtyřikrát titul 
Golden champion a  jedenkrát Silver champion 
z  kategorie Open Green – pro začínající koně. V  této 
kategorii jsme také získali titul Champion of 
champions, absolutního šampióna této kategorie, a jako 
cenu jsem si odnesla nádhernou stříbrnou sponu 
na  opasek. Nedá se  ani slovy vyjádřit, jak moc jsem 
Rustymu za  všechno vděčná. A  samozřejmě celé své 
rodině, která nás vždy ve všem podporuje.

Bc. Alena Šindelářová

Činnost Místní akční skupiny 
Střední Povltaví z. s. 

Místní akční skupina Střední Povltaví podporuje 
vzdělávání

Projekt Místní akční plány rozvoje vzdělávání ORP 
Milevsko IV (CZ.02.02.XX/00/23_017/0008477) 
pokračuje realizací implementačních aktivit pro tyto 
cílové skupiny: děti z  MŠ a  žáci ZŠ, ostatní aktéři 
v  oblasti vzdělávání, pedagogičtí a  nepedagogičtí 
pracovníci, rodiče dětí a žáků a také široká veřejnost.

V říjnu odjelo na exkurzi za technikou do Techmánie 
Plzeň, Filmového muzea v Praze nebo do  IQ LANDIE 
v  Liberci 193 žáků ze  všech šesti základních škol 
z území. 

Děti z  mateřských škol z  celého území ORP 
Milevsko mohly díky projektu v  průběhu podzimu 
zažít např. Perníčkování s  lektorkami z  Perníčkovny 



www.kovarov.cz 
FB Obec Kovářov  35

Tel.: +420 382 594 218
obec@kovarov.cz

Ostatní

U  Radešínka z  Počepic, ve  většině školek proběhl 
projektový den týkající se  zdravého stravování 
s názvem Jak se Zdravík skamarádil s  jedlíkem, který 
dětem představila paní lektorka ze ZkusToZdrave.

Další projektový den děti zažily s Malou technickou 
univerzitou na  téma Stavitelé mostů . Všem 
12  mateřským školám byly v  rámci implementace 
projektu nakoupeny výukové sety k polytechnice, které 
dětem již dělají radost. 

Pro pedagogy ze základních škol byly zrealizovány 
čtyři semináře (Umělá inteligence ve  výuce, Zábavné 
pokusy do hodin chemie, Vědecké hračky, Učení je hra) 
a pro pedagogy z mateřských škol byly uspořádány dva 
workshopy (Zdraví a  zdravý životní styl, Malá 
technická univerzita – stavitelé mostů). 

K  dalším implementačním aktivitám patřilo 
uspořádání tří workshopů pro rodiče dětí a  žáků. 
Workshopy byly zaměřené na finanční gramotnost dětí, 
výchovu dětí nebo prevenci šikany. Další workshop pro 
rodiče dětí proběhne 13.  1. 2025 v  Kovářově v  KD 
na téma „Jak přežít pubertu“.

Manažerky Místní akční skupiny Střední Povltaví z.s.

Mgr. Lenka Svobodová – vliv 
výživy a pohybu na zdraví 

člověka 
MGR. LENKA SVOBODOVÁ

•zakladatelka a majitelka projektu 
Stravovací restart® – projekt vede 
od roku 2020
•vystudovaná magistra biochemie 
na UK v Praze
•certifikovaná nutriční poradkyně 
s akreditací MŠMT
•kondiční trenérka s  akreditací 
MŠMT

Už jako malá holka jsem snila o  tom, že budu 
lékařkou. Ano, lékařkou pro zvířata. Můj sen se  však 
nenaplnil. Moje cesta se  nasměrovala k  lidem, kde 
hlavním tématem mého poslání a  následného 
podnikání se  stala POMOC NA  CESTĚ LIDEM 
KE ZDRAVÍ. 

Studium vysokoškolské biochemie mi osvětlilo, jak 
funguje lidské tělo až na  buněčné úrovni. Práce 
v laboratořích na Státním zdravotním ústavu, kde jsem 
pracovala na  své diplomové práci, mi otevřela cestu 
k prozkoumání léků na rakovinu. A  já jsem v  tu chvíli 
věděla, že vědcem dále nebudu, že CHCI VÍC! Být 
přímo s lidmi a na těsno a OPRAVDOVĚ je vést na cestě 
ke zdraví. Vystudovala jsem tedy nutriční poradenství 
a následně kondiční trenérství. 

Několik let jsem pak provázela ženy na cestě k jejich 
vysněné váze. Hubnutí žen se  tak stalo mým velikým 
tématem. I když to bude znít jako samochvála, a ta prý 
smrdí, musím zde upřímně říct, že jsem s ženami měla 
OPRAVDU úspěchy. Dodnes mi je toto téma blízké.

V  roce 2019 jsem absolvovala týdenní striktní 
detoxikační program v Optimum Health Institute v San 
Diego v  USA. Tím se  nastartovala moje vnitřní, ale 
i  vnější proměna. Následně na  to přišlo obrovské 
nutkání nenechat si TO pro sebe. Tak vznikl projekt 
za  záchranu života, Stravovací restart®, který jsem 
po návratu založila a dodnes ho vedu.

Z TALÍŘE KE ZDRAVÍ – CUKR: SLADKÝ 
SPOJENEC, NEBO TICHÝ NEPŘÍTEL?

Lidi si často kladou otázku, zda potřebujeme cukr. 
Možná jste slyšeli o  tom, že cukr potřebuje náš mozek. 
A proto ho MUSÍME jíst. Ano, je to pravda. Cukr však 
získáváme z našeho talíře z mnohých zdrojů. A to, jaké 
zdroje si volíme, je pro výživu člověka, následně pro 
jeho zdraví, zásadní. Já osobně miluji sladké. Třeba 
čokoládu. V malém množství je cukr rychlým zdrojem 
energie. Problém však nastává, když je pravidelnou 
součástí vysoce zpracovaných potravin, sladkých 
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nápojů či dezertů. Nadměrná konzumace cukru je 
spojována s  obezitou, cukrovkou 2.  typu, srdečními 
chorobami či zubními kazy. Navíc ovlivňuje náladu 
a může způsobit závislost, kdy tělo neustále vyžaduje 
další „sladký stimul“. 

Zažili jste někdy situaci, kdy jste po sladkém začali 
zívat, byli jste unavení či ospalí? Nebo jste svému tělu 
nikdy nevěnovali tolik pozornosti po snědení sladkého, 
či vypití limonády? Mám pro vás dnes první výzvu – 
zkuste se  opravdu pozorovat poté, co si dopřejete 
na  svém talíři dost sladkého a  k tomu třeba ještě 
slazenou kávu, džus, nebo limču či pivko. Místo toho, 
abychom byli plní energie, jsme kolikrát uzívaní, 
unavení a nic se nám nechce. Ale cukr je přece zdrojem 
té energie? A  jsme u  toho – je důležité, z  jakých 
ZDROJŮ dané cukry naše tělo získává. 

Mé doporučení tedy zní – dávejme si sladkosti 
NEpravidelně, v malých porcích a  ideálně v den, kdy 
jsme více aktivní než běžně. Protože mozek sice 
potřebuje cukr, ale nemusí je získávat ze  sladkého. 
Cukry dodávejme pravidelně svému tělu v  podobě 
SLOŽENÝCH SACHARIDŮ – tmavé pečivo či chleba, 
brambory, pohanka, rýže, jáhly, těstoviny. Důležitým 
a  zdravým zdrojem složených sacharidů je také 
zelenina. Pokud ji přijmeme před jídlem, zmírňujeme 
tak např. výkyv hladiny cukru (glukózy) v  krvi 
po následném jídle. Tento jev uvítají nejen diabetici, ale 
i lidi, kteří si hlídají svoji váhu. Můžou to zařadit i tací, 
kteří jedí veliké porce a trápí je to. Díky příjmu zeleniny 
před hlavním jídlem často dochází ke zmenšení objemu 
hlavního chodu. Zkuste to! Často právě malá změna 
na našem talíři mívá veliký dopad na naše zdraví!

Mgr. Lenka Svobodová

Zákaz provozu starých kotlů 
na pevná paliva 

Již v  roce 2012 vstoupil v  platnost nový zákon 
o ochraně ovzduší. Jedním z jeho zásadních ustanovení 
bylo zavedení zákazu provozování kotlů na  pevná 
paliva (uhlí nebo dřevo) nižší než třetí emisní třídy, a to 
od září 2022. Tento termín byl pro domácnosti následně 
posunut o dva roky. Nyní tedy platí, že od 1. září 2024 je 
provoz těchto nejstarších a  nevyhovujících kotlů 
definitivně zakázán.

Zákaz je platný plošně, nezáleží tedy, jestli se  jedná 
o  provozovnu, rodinný dům nebo chalupu, která je 
využívána pouze občasně k  rekreaci. Zároveň starý 
kotel nelze ponechat jako zálohu pro hlavní zdroj. 
Naopak, zákaz se  týká pouze kotlů, nikoliv lokálních 
topidel, jako jsou například krbová kamna, a to i pokud 
jsou s  výměníkem. Tyto lokální zdroje sloužící 
k přímému sálavému vytápění tedy mohou být nadále 
provozovány.

Emisní třídu starého kotle lze vyčíst ze  štítku 
na  kotli. Pokud kotel štítek nemá, s  velkou 
pravděpodobností tento kotel nesplňuje ani první 
emisní třídu. Zároveň třídu kotle (a  zda je nutné jej 
vyměnit) lze vyčíst také ze  zprávy o  kontrole 
technického stavu kotle, kterou by měl majitel nechat 
provést jednou za tři roky.

Stále platí, že na  výměnu starého kotle lze využít 
některý z  dotačních programů, aktuálně buď klasický 
program Nová zelená úsporám, nebo kotlíkové dotace, 
které jsou určeny pro nízkopříjmové domácnosti. 
Podporovány jsou především účinné kotle na dřevo či 
pelety nebo tepelná čerpadla.

Pokud budou lidé i  nadále topit v  těchto již 
nevyhovujících kotlech, hrozí jim pokuta až 50  tisíc 
korun.

V případě zájmu o bližší informace se můžete obrátit 
na  poradenské středisko Energy 
C e n t r e Č e s k é B u d ě j o v i c e 
( w w w. e c c b . c z ) , k t e r é n a b í z í 
bezplatné a  nezávislé konzultace 
hrazené Ministerstvem průmyslu 

a obchodu. tel.: 387 312 580, e-mail: eccb@eccb.cz.

Kovářovská kavárna 
Slova a  pojem, označující neformální skupinu lidí, 

která se  snaží svou troškou do mlýna přispět k  tomu, 
aby se  nezapomínalo, že svoboda, která k  nám přišla 
s událostmi v  roce 1989, není vůbec samozřejmá. Toto 
těkavé fluidum se musí opatrovat a hýčkat, je třeba si 
ho zasloužit a někdy se za něj také postavit.

Při akcích této skupiny a  náhodném setkání 
s  aktivitami skupiny řada občanů dělá, že nic nevidí, 
případně odvracejí hlavu či zavírají okna. Slova 
„Kovářovská kavárna“ poprvé použil nejmenovaný 
člen KSČ v  Kovářově, ve  zřejmé snaze dehonestovat 
naše aktivity a  současně s  vyjádřením názoru, že věci 
se  řeší v  hospodě a  ne na  návsi. Nechtěné se  stalo 
skutkem. Název se chytl.

Přes tento pohled části okolí na  věc, se  my, 
„Kovářovská kavárna“, v  našem neformálním spolku 
cítíme skvěle. Rádi se  scházíme při různých výročích 
a navzájem sdílíme svoje názory na věci veřejné, které 
většina občanů nechává bez povšimnutí a  na  které 
oficiální místa obce nereagují. Akce jsou také živeny 
našimi nepříjemnými vzpomínkami z  minulosti, 
protože komunistický režim většina z  nás pamatuje. 
Myslím také, že naše aktivity odpovídají volání našeho 
prvního českého prezidenta Václava Havla po občanské 
společnosti. Vítáme rádi každého dalšího občana, který 
se k nám připojí.

Vznik skupiny se  datuje se  zahájením činnosti 
spolku „Milion chvilek pro demokracii“, který burcoval 
občany proti způsobu vládnutí Andreje Babiše a  také 
krokům prezidenta Zemana, který se  svým dílem 
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zasloužil o  změnu vlády v  posledních volbách. 
Protestní akce spolku vrcholily v roce 2019 a stejně tak 
naše aktivity, které byly většinou na  akce Milionu 
chvilek navázané. Také jsme se zúčastnili několika akcí 
Milionu chvilek v Praze.

O vznik našeho spolku se zasloužila zejména Marie 
Kortanová, která v  roce 2018, při našich hovorech 
o  politické situaci, poukázala na  činnost Milionu 
chvilek. S  podporou mého bratra Jaroslava Kahouna 
začala organizovat setkání na  návsi v  Kovářově. 
Následně se  připojil hrazanský Richard Kraus 
s manželkou Renatou Skronskou. Marie se  také stala 
mluvčí za Milion chvilek – Kovářov. 

Současně s  akcemi Milionu chvilek jsme pořádali 
i  místní setkání, za  účasti lidí ze  širokého okolí. 
Neopominutelnými pravidelnými účastníky našich 
setkání byli také Manželé Peškovi z  Kožlí se  svou 
dcerou Nicol. Jednoho z  našich setkání se  účastnil 
i současný senátor Jiří Drahoš s manželkou. Hrazanská 
větev také uspořádala setkání s  Pavlem Žáčkem, 
poslancem a  současným členem výboru pro obranu 
Poslanecké sněmovny (zakladatelem a  prvním 
ředitelem Ústavu pro studium totalitních režimů) a dvě 
příjemná setkání s Miroslavou Němcovou za širší účasti 
občanů.

I  v tomto roce naše neformální setkání pokračují. 
Poslední bylo k výročí 17. listopadu. Právě k 35. výročí 
získání svobody a  nastolení vlády demokracie si asi 
řada z nás uvědomuje, že svět a  také velká část našich 
občanů jakoby přestala vnímat, že pravda je jenom 
jedna, a to pravda založená na faktech. Že za svůj život 
odpovídáme především sami, a  že „levné máslo“ 
ke  štěstí nestačí. Sdělovací prostředky často sledují 
pouze finanční prospěch anebo očekávání svého 
majitele. Zapomínají, že zpravodajství by mělo být 
především pravdivé a k věci. Politické „vyvažování“ je 
z novinářských ctností až na posledním místě. Také jsou 
mezi lidmi slyšet slova „nová totalita“, k  volbám 
nechodím, protože „všichni jsou stejní“ nebo „stejně 
všichni kradou“. A  vyjadřování dnešní politické 
opozice jsou hrubosti a  pouhé sliby. Hlavně být proti 
všemu, vláda dává „málo a pozdě“ (ministr pro cokoliv 
Havlíček). Prostě pouhý politický marketink. Někdy by 
se dalo říci slovy Jana Wericha: „To je blbý, to se bude 
líbit“.

Nechceme se  opět stát ruským satelitem nebo 
v  lepším případě státem s  totalitními prvky, jako je 
Maďarsko a  naposled i  Slovensko. Chceme 
demokratickou vládu a  důvěryhodné sdělovací 
prostředky. Bohudík současná vláda a také ČT a Český 
rozhlas tyto nároky, i  když s  výhradami, naplňují. 
Hledáme způsob jak odvrátit nebezpečí plynoucí 
ze  současných negativních postojů občanů, zmatených 
pojmů a útočících sociálních sítí. Asi bychom měli 
do budoucna k těmto našim akcím zvát a zapojovat širší 
veřejnost! Naším neskromným přáním také je, aby naše 

činnost přispěla alespoň drobným dílem k větší účasti 
spoluobčanů u voleb a udržení demokracie a svobody 
i pro roky budoucí.

Tak to je „Kovářovská kavárna“.
Václav Kahoun, Radvánov

Adventní období 
Advent je obdobím, kdy je hezké se  zpomalit 

a  zamyslet se  nad uplynulým rokem a  věnovat čas 
svým blízkým třeba společným pečením cukroví či 
různým tvořením adventní a vánoční výzdoby. Užívat 
si krásné tradice – od  rozsvěcení vánočních stromů, 
přes adventní trhy a koncerty až po živé betlémy. Tyto 
chvíle nám připomínají, jak důležité je být spolu 
a užívat si malé radosti.

Každému z nás dělá radost něco jiného. Ráda bych 
se s vámi podělila o radost, kterou mi dělá kovářovská 
knihovna, ve  které jsem strávila 20  let a  která má 
od  letošního roku novou knihovnici. Převzala štafetu 
a vede knihovnu s velkým nadšením a energií. Chodím 
se tam občas podívat a mám dobrý pocit, že je knihovna 
a  její čtenáři v dobrých rukou. Pokud pod stromečkem 
nenajdete knihu, jež jste si přáli, tak v knihovně ji určitě 
najdete.

Přeji vám hodně zdraví, užijte si svátky obklopeni 
těmi, na kterých vám záleží. A v novém roce spoustu 
šťastných dní.

Štěpánka Rybníčková

Čekání na Ježíšovo Narození 
Milí farníci, přátelé,
vý z v a k  r a d o s t i j e p r o a d v e n t n í d o b u 

charakteristická. Čekání na  Ježíšovo Narození, které 
prožíváme, je radostné, tak trochu jako očekávání 
návštěvy někoho, koho máme moc rádi, např. 
příbuzného, s  nímž jsme se dlouho neviděli. V  tomto 
adventu nám bude dáno znovu prožít blízkost Toho, 
který stvořil svět, který řídí dějiny a  staral se  o  nás 
s maximální péčí, takže se nakonec sám stal člověkem. 
Právě toto velkolepé a působivé tajemství Boha s námi, 
ba dokonce Boha, který se stává jedním z nás, budeme 
slavit během příštích týdnů vstříc Božímu Narození. 
Nenechme si vzít tento požehnaný čas a  s radostí 
a pokojem se připravme na Vánoce. Milí přátelé, přijďte 
ve vánočním čase k  betlému, poklonit se narozenému 
Kristu.

P. Mgr. Vavřinec Martin Šiplák, O. Prӕm.
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